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نوریان: 
 چادرملو بدون حاشیه 

پیش می رود

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
گفت: چادرملو بدون حاشیه در شرایط تحریم 

به پیش  می رود.
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی چادرمل��و در 
ش��روع با س��رمایه گذاری بانک سپه و شرکت 
ملی فولاد ایران تاس��یس ش��د. درحال حاضر 
نیز س��هامداران ش��رکت عبارتند از: ش��رکت 
مدیریت س��رمایه گذاری امید، س��ازمان توسعه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ایران، 
و  مع��ادن  توس��عه  س��رمایه گذاری  ش��رکت 
 فلزات و س��ایر س��هامداران بخ��ش حقیقی و 

حقوقی.
محمود نوریان، مدیرعامل مجتمع معدنی و 
صنعتی چادرملو در گفت وگو با گس��ترش نیوز 
اظهار کرد: در ش��رایط ناپایدار اقتصادی کشور 
ب��ه دلیل تحریم ه��ا، چادرملو ت��اش می کند 
بدون حاش��یه  و موانع به کار خ��ود بپردازد و 

بحران ها را مدیریت کند.
صنعت��ی  و  معدن��ی  مجتم��ع  مدیرعام��ل 
چادرمل��و  در ادامه با اش��اره به برنامه های این 
مجتمع درباره مس��ئولیت های اجتماعی گفت: 
ش��رکت معدنی و صنعتی چادرمل��و در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی در حال فعالیت است 
و نتیج��ه  فعالیت های آن را در منطقه ش��اهد 
هس��تیم که از جمله آن تعمی��رات مربوط به 
جاده ، تجهیز بیمارس��تان ، خیریه، فضای سبز، 

مسجد و... است.
نوری��ان درب��اره هزینه ک��رد چادرمل��و برای 
مس��ئولیت های اجتماعی گف��ت: رقم ویژه ای 
ب��رای فعالیت های این چنین��ی در نظر گرفته 
نشده اما ما تاش می کنیم بر اساس موقعیت ها 

و توان مجموعه هزینه کنیم. 
ای��ن هزینه ه��ا را نیز آخر س��ال ب��ه مجمع 

می بریم و مصوب می کنیم.
وی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش خبرن��گار 
گسترش نیوز مبنی بر اینکه برنامه های چادرملو 
برای ۶ماه دوم سال ۹۸ چیست، گفت: اجرای 
برنامه  هایی که تعریف ش��ده در ادامه سال ۹۸ 
مهم ترین برنامه چادرملو اس��ت که برنامه های 
توس��عه ای، صادرات و مسئولیت های اجتماعی 

از جمله آن است.
نوری��ان در ادامه با بیان اینک��ه تحریم های 
۸ آگوس��ت ب��رای ۴فلز ایران مش��کل خاصی 
در زمین��ه ص��ادرات ف��ولاد چادرمل��و ایجاد 
نک��رده، گف��ت: به غی��ر از مش��کات روزمره 
ک��ه تم��ام ش��رکت های معدنی و ف��ولادی با 
آن دس��ت به گریبان هس��تند، مشکل خاص 
قاب��ل بی��ان نداری��م. یک��ی از این مش��کات 
 ام��روز ب��رای چادرمل��و، کمب��ود نقدینگ��ی 

باشد.
مدیرعامل مجتمع معدنی و صنعتی چادرملو 
در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که آی��ا در زمینه 
صادرات مشکلی ندارید، گفت: امروز در زمینه 
صادرات مش��کل خاصی نداریم و بدون حاشیه 

به پیش می رویم.
 

 نرخ کنسانتره
 سنگ آهن ایران از مرز 

۱۰۰دلار عبور کرد
قیمت کنسانتره با وجود کاهش یک دلاری، 
رش��د هفتگی بین ۵.۱درصد تا ۱۰.۸درصدی 
دارد و ن��رخ کنس��انتره عی��ار ۶۶درص��د نیز 
 در بن��ادر چی��ن از م��رز ۱۰۰دلار گذش��ته

 است.
ب��ه گ��زارش باش��گاه خبرن��گاران ج��وان، 
مروری بر قیمت های ص��ادرات امروز ایران در 
بندرعب��اس و بنادر چین نش��ان داد قیمت ها 
با وج��ود کاهش ی��ک دلاری، رش��د هفتگی 
بین ۵.۱درص��د تا ۱۰.۸درص��دی دارد و نرخ 
کنس��انتره عیار ۶۶درصد نیز در بنادر چین از 

مرز ۱۰۰دلار گذشته است.
گفتن��ی اس��ت، قیم��ت س��نگ آه��ن عیار 
۶۲درصد مگنتیت نیز در بنادر چین ۷۷.۱دلار 

شده است.
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مش��اور رئی��س هیات عامل س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، 
خواستار اصاح نرخ محصولات معدنی شد و گفت: 
بای��د فرمولی ب��رای قیمت های داخلی بر اس��اس 
نرخ ه��ای جهانی طراحی ش��ود، به ط��وری که ۱۰ 
تا ۱۵درصد ارزان تر به دس��ت مصرف کننده داخلی 
برس��د و در این صورت حتی ب��دون وضع عوارض 
صادرات��ی، هیچ کس��ی انگی��زه ای ب��رای صادرات 

نخواهد داشت.
ب��ه گ��زارش ایران اکونومیس��ت، ناص��ر تقی زاده 
درباره وضع ع��وارض ۲۰ تا ۲۵درصدی بر صادرات 
محصولات معدنی افزود: برای تصمیم گیری درست 

باید همه چیز با هم و در کنار هم دیده شود.
وی تاکید کرد: چکش��ی عمل کردن وزارتخانه را 
تایید نمی کنیم و فولادس��ازان نیز به جای در نظر 
گرفت��ن منافع و فکر کردن ب��ه جیب خود، باید به 
تع��ادل قیمت ها در بازار فک��ر کنند؛ هرچند برخی 
فولادس��ازان از جمل��ه ف��ولاد مبارک��ه در ماه های 
گذشته به دلیل کمبود مواد اولیه از جمله کنسانتره 

با افت تولید روبه رو شده اند.
مش��اور مدیرعام��ل ایمی��درو بی��ان ک��رد: نرخ 
س��نگ آهن، کنس��انتره و گندل��ه در مقایس��ه ب��ا 
محص��ولات نهایی، یک اس��تاندارد بین المللی دارد 

که باید رعایت ش��ود و در این صورت هیچ مشکلی 
به وجود نمی آید. وی یادآور ش��د: در گذشته شاهد 
اختاف قیمت ه��ای ۳۰ تا ۵۰درصدی در صادرات 
بودیم. برای نمونه در مقاطعی نرخ فروش کنسانتره 
داخلی ۳۰درصد پایین تر از قیمت  فروش صادراتی 
بود ام��ا باید این موضوع طوری مدیریت ش��ود که 
نرخ ف��روش داخلی هم��گام با ن��رخ جهانی تغییر 
کند. این مس��ئول خواس��تار اصاح قیمت ها شد و 
اظهار ک��رد: باید فرمولی ب��رای قیمت های داخلی 
بر اس��اس نرخ های جهانی طراحی شود، به طوری 
که ۱۰ تا ۱۵درصد ارزان تر به دس��ت مصرف کننده 
داخل��ی برس��د و در این صورت حت��ی بدون وضع 
عوارض صادراتی، هیچ کس انگیزه ای برای صادرات 
نخواهد داش��ت. مدیرعامل پیشین شرکت گل گهر 
تصریح کرد: وقتی در گل گهر بودیم، صادرات انجام 
می دادی��م اما وقت��ی می دیدیم ف��ولاد هرمزگان یا 
فولاد کاوه مش��کل دارند، م��واد صادراتی مان را در 
اختیارش��ان قرار می دادیم. بر این اس��اس مدیران 
ش��رکت ها نیز باید توجه کنند که همه چیز س��ود 
نیس��ت. وی درباره ماده خام به ش��مار رفتن برخی 
مواد، گفت: به ش��خصه موافق نیس��تم که س��نگ 
خ��ام، کلوخه یا س��نگ آهن دانه بندی صادر ش��ود 
زیرا خام فروش��ی به ش��مار می رود، اما زور و اجبار 

هم درس��ت نیس��ت. تقی زاده در عین حال یادآور 
ش��د: برخی کنسانتره های تولید کشورمان به دلیل 
درص��د گوگرد ب��الا، امکان مصرف داخل��ی ندارند؛ 
ای��ن در حالی اس��ت که چینی ها ای��ن محصول را 
از ما می خرند و به کارش��ان می آید؛ بنابراین نباید 
از ص��ادرات آنه��ا جلوگیری ش��ود. وی تاکید کرد: 
باید بررس��ی کنیم تا محصولات��ی که ارزش افزوده 
بالاتری ایجاد می کنند، صادر ش��وند. تش��کل های 
معدنی، وضع عوارض بر صادرات محصولات معدنی 
در ش��رایط کنونی را بحران زا دانسته و خواستار آن 
هستند که دولت تا زمانی که نظر کارشناسی بخش 
خصوصی و مدارک و مس��تندات را دریافت نکرده، 
وض��ع هرگونه ع��وارض را برای همه م��واد معدنی 

متوقف کند. 
وی پیش بین��ی ک��رد با وضع عوارض یاد ش��ده، 
بازار داخلی به طور کنترل ش��ده دس��ت خریداران 
و به وی��ژه فولادی ه��ا خواه��د افت��اد و آنه��ا نیز از 
قیمت های پیش��نهادی دولت تمکین نخواهند کرد 
یعنی معدنداران را به س��مت شرایطی که خود در 
نظ��ر دارند س��وق خواهن��د داد و خریدهای نقدی 
به ش��کل نس��یه و در ادامه قراردادهای یکطرفه و 
بلندم��دت انجام خواهد ش��د. در مجم��وع بازار به 

سمت مونوپولی و انحصاری شدن حرکت می کند.

مدیر طرح ذوب خاتون آب��اد خبر داد به 
زودی رکورده��ای جدی��د در صنعت مس 
کشور رقم خواهد خورد. به گفته کریمی فر، 
ای��ن رکوردها با اجرای طرح توس��عه ذوب 
خاتون آباد از ۸۰هزار ت��ن به ۱۲۰هزار تن 
و همچنین اجرای طرح اس��ید سولفوریک 
به ظرفیت ۶۰۰هزار تن در س��ال، به دست 

می آید.
به گزارش رواب��ط عمومی ایمیدرو، علی 
کریمی فر افزود: درحال حاضر تغییر فناوری 
ب��ا هدف افزایش ظرفیت و رعایت مس��ائل 

زیست محیطی در دست اقدام است.
وی افزود: امسال توس��عه کارخانه ذوب 
و دس��تیابی به ظرفیت سالانه ۱۲۰هزارتن 
م��س آندی، س��اخت انب��ار کنس��انتره به 
ظرفیت ۶۰ه��زار تن و همچنین س��اخت 
کارخانه اکسیژن در دستور کار شرکت ملی 

صنایع مس قرار گرفته است.
کریمی فر با اشاره به میزان سرمایه گذاری 
طرح های توس��عه ذوب خاتون آب��اد افزود: 
میزان سرمایه گذاری در این طرح ها حدود 

۱۶۷میلیون دلار است.

توجه�به�ساخت�داخل��
مدی��ر ط��رح ذوب خاتون آب��اد ب��ا بیان 
اینکه طرح های یادش��ده در سال جاری به 
بهره برداری می رسد، گفت: همواره رویکرد 
توجه به ساخت داخل، مورد توجه مدیران 
مجموع��ه ملی مس ب��وده و در این زمینه 
تاش کردی��م در طرح های توس��عه ذوب 
خاتون آب��اد، از تجهیزات داخلی اس��تفاده 

شود.
مس؛�صنعت�سبز��

کریمی فر اظهار کرد: با اصاحات اساسی 
در فرآیند ذوب خاتون آباد، صنعت مس به 

یک صنعت سبز تبدیل می شود.
وی اف��زود: در زمینه آلایندگ��ی و غبار 
به اس��تانداردهای محیط زیست دست پیدا 
کرده ایم و با راه اندازی کارخانه اسید بسیاری 
 از مس��ائل زیس��ت محیطی برطرف خواهد

 شد. 
کریمی فر ادامه داد: در این حوزه توانستیم 
غبار خروجی الکتروفیلتر درایر و فلش را به 
کشور محیط زیست  اس��تانداردهای   سطح 

 برسانیم.

 توسعه ذوب خاتون آباد برای رسیدن پیشنهاد شناور شدن نرخ محصولات معدنی به جای وضع عوارض صادراتی
به ظرفیت ۱۲۰هزار تن مس آند

اگرمیتوانستمصادراتسنگآهنراممنوعمیکردم
سرقینی�با�ابلاغ�اخذ�عوارض�2۵درصدی�بر�صادرات�مواد�خام�معدنی�اعلام�کرد:�

مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر س��یرجان 
از صدرنش��ینی این ش��رکت در تولید کنس��انتره و گندله 
س��نگ آهن بین شرکت های معدنی کشور خبر داد و گفت: 
این شرکت ۶.۷میلیون تن کنسانتره و ۵میلیون تن گندله 

در ۵ماه ابتدای سال ۹۸ تولید کرده است.
به گزارش ایرنا، جمشید مارحمن در جمع کارکنان این 
ش��رکت افزود: تولید کنسانتره س��نگ آهن کشور در ۵ماه 
ابتدای س��ال جاری به بیش از ۱۹.۷میلیون تن رس��ید که 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر با تولید ۶.۷میلیون تن، 

بیش��ترین سهم تولید را داشته است. این شرکت همچنین 
بالاترین سهم در تولید گندله سنگ آهن را در اختیار دارد.

وی اظهار کرد: میزان تولید این ماده معدنی در کشور تا 
پایان مرداد ۱۳۹۸ از ۱۹میلیون و ۷۵۲هزار تن فراتر رفت 
که در این میان، گل گهر با رش��د تولید ۲درصد صدرنشین 
تولید کنسانتره سنگ آهن شد. میزان کل تولید گل گهر از 
آغاز فروردین تا ش��هریور رش��د ۴درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته داشته است. مدیرعامل شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر سیرجان با بیان اینکه در این مدت تولید 

کنسانتره سنگ آهن چادرملو به ۴میلیون و ۲۶۷هزار تن و 
س��نگ آهن مرکزی به ۲.۱میلیون تن رسید، گفت: میزان 
تولید چادرملو با رش��د ۱۵درصدی همراه شد و سنگ آهن 
مرک��زی کاه��ش ۷درص��دی را تجربه ک��رد. وی افزود: از 
س��وی دیگر تولید گندله آهن نیز در مدت مورد بررس��ی 
از ۱۷.۶میلی��ون تن عبور کرد. در ای��ن بخش نیز گل گهر 
پیشتاز بود و اندکی بیش از ۵میلیون تن گندله تولید کرده 
 است. پس از گل گهر سیرجان، شرکت فولاد مبارکه با تولید 
بیش از ۳میلیون تن، فولاد خوزس��تان با تولید ۲میلیون و 

۶۹۶ه��زار تن، میدکو با تولید ۲میلی��ون و ۴۱۰هزار تن و 
چادرملو با تولید ۱.۷میلیون تن به ترتیب بیشترین سهم را 

در تولید این ماده معدنی داشته اند.

گل گهر سیرجان صدرنشین تولید گندله و کنسانتره

تصمیم گیری برای وضع عوارض صادرات مواد معدنی به 
ویژه سنگ آهن جنبه شخصی ندارد، چنانچه ایده شخصی 

مطرح بود به منظور حیات درازمدت صنعت فولاد، صادرات 
این ماده معدنی را به طور کلی ممنوع می کردم

 گروه معدن: 
ش��ورای عالی اقتصاد در خرداد س��ال گذشته 
وضع عوارض بر ص��ادرات تمام مواد معدنی خام 
را تصویب کرد و برای نخس��تین س��ال )۱۳۹۷( 
۵درص��د، ب��رای س��ال دوم )۱۳۹۸( ۸درصد و 
 برای سال س��وم )۱۳۹۹( ۱۰درصد تعیین شده 

بود.
مع��اون وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت در 
ای��ن رابط��ه گف��ت: ۲۶ش��هریور موض��وع اخذ 
ع��وارض ۲۵درص��دی از ص��ادرات م��واد خ��ام 
معدنی)سنگ آهن( به گمرک جمهوری اسامی 
ایران اباغ ش��د و از اول مهر سال جاری، شکل 

اجرایی می گیرد.
جعف��ر س��رقینی در گفت وگو با ایرن��ا افزود: 
موضوع جلوگیری از صادرات مواد خام معدنی از 
سوی اهالی صنعت و فعالان اقتصادی مورد تایید 
ق��رار نمی گیرد و برای س��ال ۹۸ میزان ۸درصد 
عوارض پیش بینی ش��ده بود اما قیمت های بازار 
جهانی، صادرات مواد معدنی از جمله کنس��انتره 

سنگ آهن را شتاب بخشید.
وی خاطرنش��ان کرد: تعیین ۸درصد عوارض 
ب��رای اقام معدنی، نقش بازدارندگی نداش��ت و 
ش��رایط به گونه ای شد که انواع مواد معدنی برای 
صادرات به بندرعباس انتقال داده و از آنجا راهی 

بازارهای صادراتی به ویژه چین شدند.
مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت تصری��ح کرد: صادرات 
س��نگ آهن به گونه ای رقم خ��ورد که واحدهای 
بزرگ از جمله فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان 
از ذخیره تهی ش��دند و ش��رایط برای واحدهای 

کوچک فولادسازی به مراتب دشوارتر بود.
وی ی��ادآور ش��د: وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت ب��رای کنترل صادرات، سیاس��ت »ارائه 
گواه��ی مب��دا« را اجرای��ی کرد ک��ه در واقع به 
منظور شناس��نامه دار کردن صادرات پیاده سازی 
شد و به دنبال بازنگش��تن ارز حاصل از صادرات 
و اس��تفاده از کارت ه��ای بازرگانی یکبار مصرف 
بود. با گواهی مبدا، کارت های یاد ش��ده کنترل 
 شدند و وضعیت تولید کارخانه های داخلی بهبود 

یافت.
سرقینی تصریح کرد: وضع عوارض بر صادرات 
م��واد خام معدنی بنابر ش��یوه نامه ای اس��ت که 
اقتص��ادی رئیس جمه��وری  از س��وی مع��اون 
ب��ا تایید س��ران س��ه قوه و رهبر معظ��م انقاب 
برپای��ه تصمیم کارگروه ۵نف��ره )با ترکیب بانک 
مرک��زی، وزارت های صنعت، مع��دن و تجارت، 
امور اقتصادی، جهاد کش��اورزی و اتاق ایران( در 
نظر گرفته ش��ده و این کارگروه می تواند میزان 

عوارض را مشخص یا دریافت آن را متوقف کند.
به گفته وی، پیشنهاد اولیه برای میزان عوارض 
کنسانتره س��نگ آهن ۲۵ تا ۳۰درصد بود که با 
رقم ۲۵درصد موافقت ش��د و ب��رای دیگر اقام 
 معدنی نی��ز متناس��ب با آن عوارض مش��خص 

شد.
تصمیم�ی�هوش�مندانه�ب�رای�رونق���

تولید
س��رقینی خاطرنشان کرد: وضع عوارض سبب 
می ش��ود ارزش افزوده بیش��تر م��واد معدنی در 
داخل کشور ایجاد شود و این موضوع با تولیدات 
فولادی نقش موثری ایفا می کند. در حقیقت یک 

تصمیم هوشمندانه برای رونق تولید است.
وی اضاف��ه کرد: دش��من ب��رای جلوگیری از 
صادرات ف��ولاد و فل��زات ایران موانع بس��یاری 
ایج��اد کرد اما ب��رای صادرات س��نگ آهن خام 

هی��چ محدودیتی ایجاد نکرده بلکه کش��تی های 
بیش��ماری را برای حمل مواد معدنی به منطقه 

اعزام کرده است.
پیش�بینی�رشد�۲میلیون�تنی�فولاد��

معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت گفت: با 
توجه به روند فعلی انتظار می رود امس��ال میزان 
تولید فولاد ۲میلیون تن بیش از س��ال گذش��ته 

محقق شود.
آمارهای منتش��ر ش��ده گویای آن اس��ت که 
می��زان تولید فولاد در س��ال گذش��ته به حدود 

۲۵میلیون تن رسید.
واحده��ای بزرگ فولادس��ازی کش��ور، فولاد 
مبارکه، خوزستان و ذوب آهن بیش از ۵۰درصد 

تولید را به خود اختصاص داده اند.
بداظهاری،�مانع�سطح�بندی�سنگ�آهن��

مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی وزارت 

صنع��ت، مع��دن و تجارت تصریح کرد: مس��ئله 
بداظهاری صادرکنندگان مواد معدنی مانع ش��د 
ک��ه برای س��طح بندی )تعیین عی��ار( و دریافت 
عوارض اقدام ش��ود؛ بنابراین وزارتخانه ناگزیر از 
صدور شیوه نامه یکسان درباره صادرات کنسانتره 

سنگ آهن شد.
به گفته وی، تعیین میزان عیار س��نگ آهن در 
ص��ادرات و واردات، پیام��د بداظهاری را به دنبال 

داشت و این امر به زیان تولید تمام می شد.
اندیشه�تشکل�ها،�منافع�صنف���

س��رقینی درباره نارضایتی تشکل های مختلف 
معدنی با سیاس��ت وض��ع عوارض نی��ز توضیح 
داد و افزود: واقعیت این اس��ت که تش��کل های 
صنف��ی هم��واره از مناف��ع خود یا صن��ف دفاع 
می کنن��د، درحالی که دول��ت، منافع مردم را به 
عنوان اولویت در زمینه پیاده سازی سیاست های 

گوناگون مورد توجه قرار می دهد.
قیم�ت�فل�زات�ب�ر�پایه�ن�رخ�بورس���

لندن
سرقینی درباره کاهش نرخ جهانی برخی مواد 
معدنی ه��م گفت: امروز نرخ فل��زات در ایران و 
خارج از کشور بر اساس نرخ بورس لندن تعیین 
می ش��ود و صادرکنندگان با توج��ه به نیاز ارزی 

خود و اینکه مشتریان داخلی با تاخیر پرداخت ها 
را انجام می دهند، از صادرات استقبال می کنند.

ایران�در�۱۰س�ال�آینده�واردکننده���
سنگ�آهن�خواهد�بود

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان 
کرد: امروز برنامه ایجاد واحدهای فولادس��ازی، 
رون��د رو به رش��دی دارد و در چارچوب س��ند 
چش��م انداز پیش م��ی رود؛ بنابرای��ن پیش بینی 
می ش��ود چنانچه در ۱۰س��ال آینده ب��ه منابع 
جدید سنگ آهن دست نیابیم، مجبور به واردات 

سنگ آهن خواهیم شد.
وی گفت: کمبود و مش��کات زیرس��اختی از 
قبیل جاده های دسترس��ی به معدن، حمل ونقل 
ریلی و مش��کات اس��کله ب��ه منظ��ور تخلیه و 
بارگیری، مانع می شود که بتوان با شرایط فعلی 
تولید فولاد را از منابع داخلی پش��تیبانی کرد و 

توسعه فعالیت اکتشافی ضرورتی جدی است.
سرقینی تصریح کرد: تصمیم گیری برای وضع 
عوارض صادرات مواد معدنی به ویژه س��نگ آهن 
جنبه شخصی ندارد، چنانچه ایده شخصی مطرح 
ب��ود به منظ��ور حیات درازم��دت صنعت فولاد، 
صادرات این م��اده معدنی را به طور کلی ممنوع 

می کردم. 
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رئیس کنفدراسیون صادرات ایران معتقد است با توجه به 
اینکه بس��یاری از نظرهای مخالف در تصویب لایحه تجارت 
در نظ��ر گرفته نش��ده همچنان مش��کلات آن به جای خود 
 باقی اس��ت و نهایی ش��دن می تواند ش��رایط تجارت را بدتر 

کند.
به گ��زارش ایس��نا، محم��د لاهوت��ی در نشس��ت هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: متاسفانه آنچه در 
ماه های گذشته رخ داده ما را به این نتیجه رسانده که حضور 
بخش خصوصی در جلس��ه  های مشورتی فقط جنبه نمادین 

دارد و بسیاری از نظرهای ما شنیده نمی شود.

ب��ه گفت��ه وی در ماه ه��ای گذش��ته جلس��ه هایی ب��رای 
بررس��ی قانون تج��ارت برگزار ش��د. بخ��ش خصوصی نظر 
مخال��ف خود را با بخش های��ی از این قانون اعلام کرد اما در 
 نهایت مجلس ش��ورای اس��لامی تصمیم گرفت آن را نهایی

 کند.
عضو اتاق بازرگانی با بیان اینکه امروز بس��یاری از قوانین 
در کش��ور اجرایی نمی ش��وند، تصریح کرد: م��ا باید اجرای 
قانون را مطالبه کنیم زی��را تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد 
تصمیم های اش��تباه ادامه پیدا می کند و متاس��فانه نگرانی 

بابت اجرا نشدن قانون و مجازات وجود ندارد.

وی همچنی��ن به نامه ن��گاری بخش خصوص��ی با معاون 
اول رئیس جمه��وری درباره مالی��ات ارزش افزوده صادرات، 
اش��اره کرد و گفت: ما در س��ال های گذش��ته باره��ا درباره 
مش��کلاتی ک��ه در این ح��وزه وج��ود دارد س��خن گفتیم 
و ۳نام��ه نی��ز در این زمینه ارس��ال ش��ده که مع��اون اول 
 رئیس جمه��وری نیز تاکید زیادی ب��ر لزوم اجرای این قانون 

داشتند.
 از ای��ن رو یکی از اصلی ترین درخواس��ت های ما پیگیری 
اجرای دقیق قانون اس��ت زیرا به نظر می رس��د مکاتبات در 

عمل راه به جایی نمی برد.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران: 
قانون جدید مشکل تجارت را بیشتر می کند

عارضه های  »عوارض صادراتی« برای معادن کوچک و متوسط
در بررسی تاثیر عوارض 2۵ درصدی بر مواد معدنی مختلف مطرح شد

معدنکار باید به سمت 
توسعه پایدار برود

هر اقدامی که در بخش معدن انجام می ش��ود 
برای محیط زیس��ت پیامدهایی دارد و نمی توان 
گفت معدن با محیط زیست به طور کامل سازگار 
اس��ت ی��ا برعکس محیط زیس��ت مانع توس��عه 
معدن در کش��ور اس��ت اما می توانیم با توجه به 
اس��تانداردهای محیط زیست و رعایت ضوابط به 

معدنکاری ادامه داد.
مع��ادن چ��ه روب��از باش��ند چ��ه زیرزمینی، 
آلودگی هایی به همراه دارن��د. برای نمونه وقتی 
آب در مع��ادن روب��از جمع می ش��ود می بینیم 
که در کنار فلزات موجود آب س��می می ش��ود و 
واکنش شیمیایی نش��ان می دهد و در نهایت به 
آب ه��ای زیرزمینی نفوذ می کند. فعالیت معدنی 
آلودگی های دیگری مث��ل هوا و صوت هم دارد. 
گردوغبار حاص��ل از فعالیت ماش��ین آلات، گاز 
ناش��ی از کارخانه ها، آلودگی صوتی و آزاری که 
برای ساکنان روستا و حتی حیوانات و موجودات 
زنده اطراف معدن ایجاد می شود از معضلات این 

حوزه است. 
مطالعات ارزیابی آثار محیط زیس��ت از مواردی 
است که نشان می دهد فعالیت معدنی چه اثری 
روی محیط زیست گذاش��ته است. این مطالعات 
بیش��تر از س��وی ش��رکت ها انج��ام می ش��ود و 
س��ازمان محیط زیس��ت هم آن را تایید می کند. 
در ای��ن مطالع��ات مش��خص می ش��ود در کجا 
ام��کان معدنکاری وج��ود دارد و ب��ا چه اصولی 
باید این مهم را انجام داد که کمترین آس��یب به 

محیط زیست وارد شود. 
در ای��ن بین معدن��کار باید اصول��ی را رعایت 
کند تا اثر منفی  بر محیط زیس��ت نداشته باشد. 
معدنکار باید به س��مت توس��عه ای برود که نیاز 

نسل امروز و آینده را رفع کند. 
یکی از اصول توس��عه پایدار نیز توجه به نقش 
سازمان های مردم نهاد و مشارکت جوامع محلی 

است. 
در گذش��ته مش��ارکت این گونه بود که دولت 
تاکی��د می ک��رد در ف��لان بخ��ش کار کن��د و 
تم��ام برنامه ریزی ه��ا از بی��رون انجام می ش��د 
ام��ا درحال حاضر نق��ش جوامع محل��ی نیز در 

تصمیم گیری به شدت مهم شده است.

 همکاری مشترک 
 مرکز پژوهش های 

 سازمان زمین شناسی
 و موسسه رازی

رئیس مرک��ز پژوهش های کاربردی س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدن��ی کش��ور از 

موسسه رازی بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی، 
ای��ن بازدید به منظور آش��نایی ب��ا فعالیت های 
موسس��ه واکسن و سرم س��ازی رازی انجام شد. 
پیش از ش��روع بازدید، جلسه ای با حضور دکتر 
اس��حاقی رئی��س موسس��ه رازی، معاونان وی و 
دکت��ر قریب رئیس مرکز به همراه مس��ئولان و 

کارشناسان آزمایشگاه های شیمی برگزار شد.
در ای��ن بازدید ضمن معارف��ه و ارائه پروژه ها 
به زمینه های مش��ترکی که امکان همکاری بین 
سازمان و موسسه فراهم است، اشاره شد و مرکز 
پژوهش ه��ای کارب��ردی، آمادگی خ��ود را برای 
همکاری  موثر و پیش��برد اهداف هر دو مجموعه 

اعلام کرد.
اسحاقی، رئیس موسسه رازی، تمایل موسسه 
را ب��رای برق��راری ارتباط موث��ر و بهره گیری از 
توانمندی  مرکز به ویژه در مباحث زمین شناسی 
پزشکی، زمین دامپزش��کی و آزمایشگاه ها اعلام 

کرد.
گفتنی اس��ت در پایان این بازدید مقرر ش��د 
مرکز پژوهش های کاربردی و موسس��ه رازی در 
آینده همکاری  مشترک را در قالب تفاهمنامه در 

دستور کار قرار دهند.

سعید اکبرپور
کارشناس محیط زیست

 معاون هماهنگی امور اقتصادی و توس��عه منطقه ای وزارت 
کش��ور از چند پروژه پالایشگاهی و صنعتی در شهرستان های 
لامرد و مُهر در اس��تان فارس، بازدی��د و بیان کرد: جلوگیری 
از خام فروش��ی همواره مورد نظر مس��ئولان ارشد نظام و مورد 
تاکید اقتصاددانان و در دس��تور کار دولت تدبیر و امید بوده و 
این مهم در پروژه های بزرگ صنعتی دنبال ش��ده است. بابک 
دین پرس��ت اظهار کرد: مشکلات صنایع بزرگی که اشتغالزایی 
بالا دارند در بازدیدهای منظم و منس��جم با س��رعت و جدیت 
پیگیری می ش��ود و با اهتمام بیشتری از س��وی سازمان های 
اجرایی دنبال می ش��ود. دین پرست ضمن ابراز گلایه از زمانبر 

ش��دن روند اعطای تس��هیلات به پروژه بنزین شهرستان مُهر 
گفت: هر روز معطلی در اعطای تس��هیلات به پروژه س��اخت 
پالایش��گاه بنزین یورو ۴ مُهر موجب خسارت سرمایه گذار و از 
دست رفتن فرصت ها می شود؛ بنابراین تکلیف این موضوع باید 
هر چه سریع تر مشخص شود. معاون هماهنگی امور اقتصادی 
و توسعه منطقه ای وزارت کش��ور با بیان اینکه سرمایه گذاران 
در خط مقدم اقتصاد مقاومتی قرار دارند، افزود: همه اقدامات 
و جهت گیری سازمان های اجرایی استان ها و استان فارس باید 
در جهت رونق تولید باش��د؛ از این رو اختلاف محیط زیس��ت 
با ش��رکت ش��هرک های صنعتی فارس درباره پس��اب شهرک 

صنعتی مُهر و مش��کلاتی ک��ه برای س��رمایه گذاران به دنبال 
داش��ته قابل پذیرش نیست؛ هر چه سریع تر بر مبنای قوانین، 
ای��ن موضوع تعیین تکلیف می ش��ود و گزارش آن نیز به دفتر 
اقتصادی اس��تانداری و وزارت کشور ارس��ال خواهد شد. وی 
گفت: ظرفیت های موجود در استان فارس زمینه جهش جدی 
در عرص��ه فعالیت های اقتص��ادی را فراهم کرده که با تکیه بر 
مواهب خدادادی و همچنین مجموعه منابع مادی و معنوی و 
نیروی انس��انی متعهد و کارآمد، این استان می تواند در زمینه 
توسعه جنوب کشور نقش بی بدیلی ایفا کند. معاون هماهنگی 
ام��ور اقتصادی و توس��عه منطقه ای وزارت کش��ور در ادامه از 

رونمایی س��ند سامانه سند پیشران توسعه استان فارس که از 
آن به عنوان س��امانه ای پویا و هوشمند یاد شده، خبر داد که 
به زودی در س��فر وزیر کشور انجام می ش��ود. گفتنی است در 
این بازدیدها مش��کلات پیش روی پروژه های اس��تحصال اتان 
شهرستان مُهر، پالایشگاه میعانات گازی مُهر، آلومینیوم لامرد 
و آزادراه لامرد - پارس��یان بررسی می شود و تصمیم ها گرفته 
خواهد ش��د. در دومین مرحله از سفر بابک دین پرست، معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و توس��عه منطقه ای وزارت کشور به 
فارس، مسائل و مشکلات افزون بر ۶۰پروژه عمرانی، زیربنایی 

و اقتصادی در ۱۰شهرستان این استان بررسی خواهد شد. 

جلوگیری از خام فروشی از اولویت های دولت است

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

قدیر قیافه: با شیوه  و مسیری که دولت انتخاب کرده  
به زودی شاهد ورشکستگی و مرگ برخی معادن ازجمله 

معادن کوچک و متوسط در تمام حوزه ها ازجمله مس، 
روی و سرب خواهیم بود

 منیر حضوری: 
تعیی��ن ع��وارض ۲۵درصدی بر س��نگ آهن، 
این روزه��ا در صدر خبرهای مع��دن و موضوع 
داغ گفت وگوی فعالان معدنی اس��ت. مسئولان 
دولتی معتقدند این ع��وارض موجب حمایت از 
ایج��اد ارزش افزوده در مخالفت با خام فروش��ی 
است، ضمن اینکه نگران تامین سنگ آهن مورد 

نیاز فولادی ها هستند. 
ام��ا موضوع وقتی مورد بح��ث قرار گرفت که 
مشخص شد این عوارض نه تنها برای سنگ آهن 
بلکه ب��رای صادرات تم��ام مواد معدنی اس��ت. 
فعالان معدنی مط��رح می کنند چنین عوارضی 
به ضرر مواد معدنی دیگر به ویژه معادن کوچک 
و متوسط تمام می ش��ود و نمی تواند در شرایط 

فعلی اقتصاد مشکل گشا باشد.
گفتنی اس��ت بخش خصوصی در اعتراض به 
تعیین عوارض ۲۵درص��دی برای صادرات مواد 
معدنی جلسه های متعددی را برگزار و انتقادهای 
خ��ود را مط��رح ک��رده و خواس��تار تجدیدنظر 
مس��ئولان مربوط درباره این تصمیم شده است. 
آنه��ا معتقدند دولت نباید در روند قیمت گذاری 
محصولات معدنی دخالت کند چراکه نظم بازار 
را به هم می ریزد و اجازه نمی دهد معادن کوچک 

و متوسط به حیات خود ادامه دهند. 
روزگار معدن در ادامه گزارش های اخیر خود 
در گفت وگو با مسئولان و دست اندرکاران معادن 
س��نگ آهن و فولادسازان، این بار با سایر فعالان 
ح��وزه معدن و بخش خصوص��ی مصاحبه کرده 

است.
هیچ منطقی ندارد �

س��عید صمدی، دبیر انجمن زغال سنگ ایران به 
روزگار مع��دن گفت: عوارض برای صادرات هیچ 
منطقی ندارد، هیچ جای جهان عوارض صادراتی 

در نظر نمی گیرند بلکه جایزه هم می گذارند.

 او اظه��ار کرد: در دوره ای که ما تحریم نفتی 
هستیم و دولت به خاطر آن ذره بین گذاشته که 
یک دلار ارز وارد کش��ور ش��ود، وضع ۲۵درصد 

عوارض به یکباره غیرمنطقی است.
صم��دی ب��ا بی��ان اینکه 
کسانی که نرخ عوارض را 
روز  کرده ان��د یک  تعیین 
نبوده اند،  معدن��کار  ه��م 
گفت: مثل این اس��ت که 
و  تجری��ش  در  ع��ده ای 
نی��اوران زندگ��ی کنن��د و فکر کنن��د بقیه هم 

وضع شان خوب  است. 
دبیر انجمن زغال س��نگ ایران ادامه داد: برای 
برخی معادن که تعدادش��ان به اندازه انگش��تان 
دس��ت اس��ت و گل سرس��بد معادن ایران نیز 
هستند، با افزایش عوارض مشکل چندانی پیش 
نمی آید. برای نمونه سنگان، گل گهر و چادرملو 
که حاش��یه سودشان بالاست، رونق و توسعه در 
مناطق مختلف کشور ایجاد کرده اند. بیشتر آنها 
نیز درآمدهای بالا و ذخی��ره حدود ۱.۵میلیارد 
تن دارند اما این وضعیت برای معادن سنگ آهن 
کم عی��ار در ی��زد ی��ا زنجان که حاش��یه س��ود 
بی نهای��ت کمی دارند زیان ده اس��ت و می تواند 

منجر به تعطیلی آنها شود. 
صمدی با بیان اینک��ه به عنوان معدنکار حتی 
حاضری��م محصولات مان را ۳۰درص��د زیر نرخ 

جهانی به مصرف کننده داخلی بدهیم، گفت: اما 
مصرف کنن��ده داخلی توقع بی��ش از این  دارد و 
می خواهد مواد معدنی بخ��رد که ۸۰درصد زیر 
نرخ جهانی باشد. در نتیجه این سیاست، معادن 

کوچک و متوسط تعطیل می شوند. 
دبیر انجمن زغال سنگ ایران با بیان اینکه این 
عوارض به ذخایر غیرمتع��ارف ما ضربه می زند، 
گفت: افزایش ع��وارض، فعالیت معادن کوچک 
و متوس��ط را غیراقتص��ادی ک��رده و آنها را در 
نهایت خاموش می کن��د. امروز ۷۰۰میلیون تن 
سنگ آهن هماتیتی در ش��مال هرمزگان داریم 
که فرآوری بس��یار دش��وار و پیچیده ای دارد و 
نیازمند س��رمایه گذاری سنگین است اما  جهان 
از این محصول اس��تفاده می کند و ما هم باید از 

آن استفاده کنیم.
 اگ��ر قرار اس��ت تولید س��نگ آهن را افزایش 
دهی��م، بای��د کاری کنی��م ک��ه تولی��د معادن 
اقتص��ادی ش��ود. در این روند، ذخای��ر کم عیار، 
مع��ادن کوچ��ک و متوس��ط و ذخای��ر عمی��ق 
 و هماتیت��ی ب��ا قیمت ه��ای جهان��ی اقتصادی 

می شوند. 
شاهد مرگ معادن خواهیم بود �

قدیر قیافه، نایب رئیس کنفدراس��یون صادرات 
ای��ران نی��ز در گفت وگو ب��ا روزگار معدن درباره 
عوارض ۲۵درصدی مواد معدنی اظهار کرد: باید 
مراقب باشیم که با این تصمیم ها معادن  مشمول 

م��رگ زودرس نش��ود. او ادامه داد: با ش��یوه ای 
که پیش می رویم، مس��یری که انتخاب ش��ده و 
فش��ارهای دولت، به زودی ش��اهد ورشکستگی 
و م��رگ برخی معادن ازجمل��ه معادن کوچک و 
متوس��ط در تمام حوزه ها ازجمل��ه مس، روی و 

سرب خواهیم بود. 
قیافه در ادامه تاکید کرد: 
برخ��ی قواع��د ب��ه ایجاد 
رون��ق  و  ارزش اف��زوده 
نمی شوند  منجر  اقتصادی 
بلک��ه ب��ه اقتص��اد ملی و 
به ش��دت  معدن  توس��عه 
آس��یب می زنند و به مرگ آن منتهی می شوند. 
نایب رئیس کنفدراس��یون صادرات ایران با بیان 
اینکه وضع عوارض ۲۵درصدی به معنای فاجعه 
در بخش معدن اس��ت، اظهار کرد: عددی که در 
عوارض پیش��نهادی می بینیم، غیرمعقول است 

چراکه برخی معادن از صحنه محو می شوند. 
ای��ن فضای س��نگین و س��خت که ض��د بخش 
معدن به ویژه در حوزه س��نگ آهن به وجود آمده 
و صداوس��یما هم به آن دامن زده، یک نوع رفتار 
پوپولیس��تی اس��ت برای اینکه فق��ط در ظاهر 
رضایت اف��کار عمومی را جلب کنن��د. او با گله 
از رفتارهای آزمون وخطای��ی اظهار کرد: یکی از 
کس��انی  که به عنوان متولی، این قضیه را دنبال 
می کن��د به صراحت در یکی از جلس��ه ها مطرح 
ک��رد که ۶م��اه صبر کنی��م تا نتیج��ه رفتارمان 
مش��خص  ش��ود اما آی��ا رفت��ار آزمون وخطایی 
 کاف��ی نیس��ت؟ آی��ا نیازمن��د کار کارشناس��ی

 نیس��تیم؟  نایب رئیس کنفدراس��یون صادرات 
ای��ران با اش��اره به مذم��وم بودن خام فروش��ی 
و  معدن��کاران  س��رمایه گذاری  ض��رورت   و 
تولیدکنن��دگان در ف��رآوری و تولید محصولات 
س��نگ آهن گفت: با دریافت س��یگنال از سوی 

معدن��کاران کوچک و متوس��ط، آنه��ا اقدام به 
تولی��د  واحده��ای  ایج��اد  در  س��رمایه گذاری 
کنس��انتره و گندل��ه از محل ارزه��ای صادراتی 
کرده و در مس��یر تامین و ایج��اد توازن زنجیره 
ارزش ف��ولاد گام ه��ای بلندی برداش��ته اند که 
متاس��فانه وزارتخانه بدون توجه به این موضوع 
بر محص��ولات س��نگ آهنی ع��وارض صادراتی 
کمرش��کن و م��رگ آور وضع کرد. قیاف��ه ادامه 
داد: در زنجی��ره ارزش فولاد، بیش��ترین میزان 
ارزش اف��زوده مرب��وط به بخش زنجی��ره ارزش 
فولاد از سنگ آهن تا آهن اسفنجی است و پس 
از آن دیگ��ر با ارزش کاهنده در نرخ تمام ش��ده 
روبه رو می ش��ویم. ضمن اینکه در سال گذشته 
هدف گذاری برای صادرات ۱۰میلیون تن فولاد 
بود. بر اس��اس آمارهای موجود حدود ۸میلیون 
تن صادرات فولاد داشتیم یعنی حدود ۲میلیون 
تن از پیش بینی عقب تر هس��تیم. آن زمان هنوز 
تحریم های حوزه فلزات از س��وی ترامپ اعمال 
نش��ده بود.  نایب رئیس کنفدراس��یون صادرات 
ایران با اشاره به آمارهای رسمی گفت: بر اساس 
آماره��ا ح��دود ۳۳میلیون تن ظرفیت اس��می 
تولی��د فولاد داری��م، حدود ۱۷میلی��ون تن نیز 
ف��ولاد در داخل تولید می ش��ود که باید مصرف 
یا انبار شود.  س��ال گذشته مصرف فولاد کشور 
ح��دود ۱۳میلیون تن بود و امس��ال با توجه به 
رش��د اقتص��ادی منف��ی و تحریم ه��ای امریکا 
امکان صادرات محدودتر ش��ده است.  درنتیجه 
در س��ال جاری ناچار هس��تیم حتی بخش��ی از 
تولید ۲۵میلیون تن را در انبارها ذخیره کنیم و 
نمی توانیم همه آن را به بازار جهانی ارائه دهیم.  
او تاکی��د کرد: بنابراین اینک��ه برخی می گویند 
اگر صادرات سنگ آهن نداش��تیم، می توانستیم 
۵میلیون تن بیشتر فولاد صادر کنیم، واقع بینانه  

نیست.
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برگزاری کارگاه آموزشی 
لعاب و سرامیک در میبد 
رئیس اداره فرهنگ و ارشللاد اسللامی میبد 
دربللاره برگللزاری کارگاه آموزشللی لعللاب و 
سللرامیک گفت: این کارگاه با توجه به جایگاه 
شهرسللتان در حوزه سللفال و به درخواسللت 
هنرمندان این رشته با دعوت از مربی کشوری 
از تهران به صورت رایگان در مجتمع تخصصی 
سفال و سللرامیک فنی و حرفه ای میبد برگزار 

شد.
هللادی زارع با اشللاره به اینکه ایللن کارگاه 
همراه با آموزش روش های روز طراحی و پخت 
سفال به هنرمندان این حوزه هنری بود، افزود: 
۳۰ نفللر از هنرمندان میبد و یزد و شللهرهای 
دیگر اسللتان در این کارگاه آموزشی با ۵ روش 
لعاب شللره، ترَک، آب طا، کاشللی هفت رنگ 
 و احیایی که لعاب های جدیدی اسللت، آشللنا 

شدند.
وی در اداملله تصریح کللرد: بانی این کارگاه 
آموزشللی میراث فرهنگی استان بوده که آن را 
با همکاری اداره فنی و حرفه ای و اداره فرهنگ 

و ارشاد اسامی میبد برگزار کرده است.
مربی کارگاه آموزشللی لعاب و سرامیک نیز 
گفت: یک سللری روش های نوین لعاب در این 
کارگاه دو روزه آموزش داده شللد و با توجه به 
جایگاه میبد در حوزه سفال به نظر می رسد که 
باید هنرمندان این رشللته در این شهرستان با 
آموختن روش های نوین همیشه روزآمد باشند 

تا بتوانند جایگاه خود را حفظ کنند.
زهللرا مهری تصریللح کرد: با اینکلله میبد و 
همدان در حوزه سللفال حللرف اول را می زنند 
امللا سللفال میبللد در زمینلله بلله کار بللردن 
روش های نوین نسللبت به تهران و نیز همدان 
کلله هنرمنللدان این شللهر درحللال آموختن 
روش های نوین از تهرانی ها هسللتند، پیشرفت 
نداشللته  و چه خوب است هنرمندان میبدی با 
آموختن روش های جدیللد در کنار روش های 
انرژی دهنللده قدیم در کار خللود تغییراتی را 

ایجاد کنند.
سرپرسللت مرکز آموزش فنی  وحرفه ای میبد 
هللم گفت: اداره فنللی  و حرفه ای بللا توجه به 
وظیفلله ذاتللی خللود در ارتقای مهللارت افراد 
شللاغل در حوزه صنایع اقللدام به برگزاری این 
کارگاه آموزشللی بللرای دومین بللار کرد که با 
توجه به درخواست هنرمندان شیوه های نوین 
لعاب کاری سللفال که با ذائقه امللروزی مردم 

همخوانی دارد در آن آموزش داده شد.
حسللین فاح افزود: فنللی و  حرفه ای تاش 
دارد بللا ارتبللاط برقرار کللردن بللا کارخانه ها 
و صاحبللان صنایللع، دانشللگاه ها و آموزش و 
پللرورش اقدام به برگزاری دوره های آموزشللی 
کند، همچنین اجللرای طرح مهارت آموزی در 
محیط کار واقعی، مشللاوره دادن به افراد برای 
اشللتغالزایی، آموزش دوره هللای کارآفرینی با 
هدف ترغیب افراد به سوی کارآفرینی همراه با 
 معرفی برای گرفتن تسهیات و... را نیز دنبال

 می کند.
وی با اشللاره به لزوم همکاری در نیازسنجی 
بللرای برگللزاری دوره هللای آموزشللی گفت: 
فنی  و حرفلله ای عاوه بر برگللزاری دوره های 
آموزشللی بلله صللورت رایللگان در مراکز فنی 
و حرفلله ای امللام خمینللی، مجتمع سللفال و 
سرامیک و فنی حرفه ای خیرالنساء، با توجه به 
محدودیت های مالی نیز بر حسب نیاز در قالب 
قراردادهای مشارکتی با نهادها در مناطق مورد 
 درخواسللت هللم کاس های آموزشللی را دایر 

می کند.
سرپرست مرکز آموزش فنی و حرفه ای میبد 
همچنین تصریح کرد: با توجه به رایگان بودن 
آموزش هللا می طلبد با همکاری دانشللگاه ها و 
آموزش و پللرورش آقایان و نیز دانش آموزان و 
دانشللجویان حضور بیشتری در دوره ها داشته 

باشند.
در ۵ مللاه سللال جاری ۷۷۲نفللر از آقایان و 
۹۰۰نفللر از بانوان به ترتیللب ۷۹ هزار و ۳۹۴ 
نفرساعت و ۱۷۰هزار نفرساعت در مراکز فنی 
و  حرفلله ای میبد دوره هایی مانند تراشللکاری، 
اتومکانیللک، بللرق خللودرو، برق سللاختمان، 
برق صنعتللی، الکترونیللک، زیلوبافی، طراحی 
دوخللت، فنللاورری اطاعات، صنایع دسللتی، 
 صنایللع غذایی، صنایللع تزئینی، چللرم و... را 

گذرانده اند.
مرکز شهرسللتان ۱۰۴هزار نفللری میبد در 
۵۰کیلومتری شللمال غرب شهر یزد مرکز این 

استان قرار دارد.

این روزها تضاد منافع معدنی ها و فولادسازان مشکل ساز 
شللده است، هرچند دولت به نفع فولادسازان رای داده و با 
وضع عوارض بر صادرات سنگ آهن، مسیر را برای معدنی ها 

تنگ کرده است.
سیدرضا شهرسللتانی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران عنوان کرد: این شللرایط ایجاد شللده از اصل مشکل 
دارد و هیللچ یک از طرف ها باعث ایجاد آن نیسللتند. چند 
نکته باید درنظر گرفته شللود که سبب آفت در کل زنجیره 
شللده و در صللدر آن، تحریم ها قرار گرفته اسللت. موضوع 
بعدی خام فروشی است، نه تنها در زنجیره فولاد و صادرات 
سللنگ آهن بلکه در نفت هم شللرایط همین است. باید به 
سللمت ایجاد ارزش افزوده برویم، نمونلله مزیت این روش 
ژاپن است، ژاپن مواد اولیه ای ندارد اما با مواداولیه وارداتی 
و تبدیللل آن به محصول نهایی با ایجللاد ارزش افزوده بالا، 

از اقتصادهای برتر جهان به شللمار می رود، ما هم 
نیروی کار خاق و کشللوری غنی از مواد معدنی 
داریم، باید از داشللته های مان به درستی استفاده 
کنیم. سللال گذشللته ۲۵میلیون تن تولید فولاد 
داشللتیم و امسللال هم این تولید را بلله بیش از 
۲۷میلیون تن می رسللانیم. با این حجم تولید رو 

به افزایش باید از اتکا به نفت خارج شویم.
به گزارش معدن نامه ، شهرسللتانی درباره عوارض اعمال 
شده بر سنگ آهن خاطرنشان کرد: در تمام کشورها برای 
واردات از محصول نهایی تا قطعات به صورت پلکانی رو به 
پایین عوارض تعیین می شللود؛ بلله طور نمونه عوارض های 
سللنگین روی واردات خودرو به عنوان یک محصول نهایی 
وضع شللده اما بللر قطعات عوارض کمتری وضع می شللود 
چراکه قطعات بخشللی از فرآیند تولید را شللامل شللده و 

ایجللاد اشللتغال می کند و برعکس صللادر کردن 
مواد خام عوارض بیشللتری نسبت به کالایی که 
در زنجیره تولید قللرار گرفته و ایجاد تولید کرده 

به خود اختصاص می دهد.
وی  افللزود: ظرفیللت تولید فولاد مللا در حالت 
فعلی ۳۰میلیون تن است اما به تولید ۲۷میلیون 
تن رسللیدیم. نداشللتن بازار فروش نیز یللک عامل و از آن 

مهم تر کمبود مواد اولیه است. 
معدنی هللا هم حق دارند رغبت به فروش داخل نداشللته 
باشللند، قیمت های پایین تر در داخل کشللور انگیزه فروش 
آنها را در داخل از بین می برد، به عاوه اینکه پرداخت های 
فولادی هللا هم در موعد مقرر نیسللت. مقصر نه فولادی ها 
هسللتند نه معدنی ها، مشللکل، دخالت های نادرست دولت 
و منشللا آن قیمت گذاری نادرسللت است. دولت می خواهد 

نرخ شللمش داخلی را پایین نگلله دارد. درحال حاضر ما با 
قیمتی بسللیار پایین تر از نرخ جهانی می فروشیم، دولت در 
قیمت گذاری ها سللود فولادی ها را کم و آنها را با مشللکل 
روبلله رو کللرده و سللبب شللده در پرداخت هللا خوش قول 
نباشللند، از طرفی فرمول کشللف نرخ سنگ آهن و گندله 
و کنسللانتره شمش فولاد خوزستان است که با فشار دولت 
در رقللم پایینی نگه داشللته می شللود و  نتیجلله آن پایین 
 ماندن نرخ سللنگ آهن و کاهش انگیللزه فروش در داخل 

است.
 وی چنین پیشنهاد داد: اگر نرخ شمش را به قیمت های 
بین المللللی نزدیک کنیم، بیشللتر این مشللکات برطرف 
خواهد شد، فولادی ها به عدد واقعی فروش نزدیک خواهند 
شللد، نرخ سنگ آهن در داخل بالاتر بسته می شود و اینکه 

قدرت پرداخت بدهی فولادی ها بیشتر می شود.

تضاد منافع معدنی ها و فولادسازان بر سر سنگ آهن

سایه شوم محصولات بتنی غیرمجاز بر صنعت ساختمان
در بررسی فعالیت 2۵۶ واحد تولید قطعات بتنی غیرمجاز در سقز عنوان شد

 یک کارشللناس صنعت سیمان از افزایش صادرات سیمان 
به چین و بنگادش در ۵ماه نخست امسال خبر داد و گفت: 
درحال حاضر یکی دو کارخانه سللیمان، محصول شللان را زیر 
نرخ مصللوب عرضه می کنند. به گللزارش فارس، علی محمد 
بلُلد بللا بیان اینکلله صادرات کلینکللر ایران به چین امسللال 
افزایش داشللته اسللت، اظهار کرد: در ۵ ماه  نخسللت امسال 
صادرات کلینکر به بنگادش نیز روندی افزایشللی داشللت و 
در مجموع وضعیت صادرات سللیمان ایران بهتر از قبل بوده 
اسللت. وی درباره بازگشللت ارز حاصل از صادرات نیز گفت: 

درحال حاضر مشللکل خاصی در این زمینه وجود ندارد و ارز 
حاصللل از صللادرات به کشللور برمی گردد.  بدُ بللا بیان اینکه 
صادرات سللیمان ایران به عراق امسللال کاهش داشته است، 
افزود: ساخت کارخانه های سیمان در این کشور دلیل اصلی 
کاهش خرید عراقی ها از ایران اسللت.  وی در پاسللخ به این 
پرسللش که آیا بحثللی در زمینه تغییر نرخ مصوب سللیمان 
مطرح نیسللت و دلیل عرضه سللیمان در برخی اسللتان ها با 
قیمتللی کمتر از نرخ مصوب چیسللت؟ گفللت: درحال حاضر 
بحثی برای تغییر قیمت ها مطرح نیست اما در بلندمدت باید 

در قیمت گذاری سللیمان تجدیدنظر شود، زیرا نرخ تمام شده 
تولید افزایش یافته اسللت. این کارشللناس صنعت سللیمان 
توضیح داد: بیشتر کارخانه های سیمان، فروش با نرخ مصوب 
را رعایت کرده اند و درحال حاضر شرکت های سیمانی از نظر 
سود و زیان وضعیت مناسب تری دارند اما یکی دو کارخانه با 
نرخ کمتر از نرخ مصوب، محصولات شللان را عرضه می کنند 
که دلیل آن بالا بودن میزان عرضه سللیمان در بازار نسللبت 
به حجم تقاضاست. بدُ در ادامه درباره وضعیت تولید سیمان 
در کشللور در ۵ ماه نخسللت امسال گفت: در این مدت تولید 

کلینکر ۲۵میلیون و ۳۰۰هزار تن بوده که در مقایسه با مدت 
مشللابه سللال قبل ۳درصد کاهش داشته است. وی افزود: در 
۵ ماه نخست امسال فروش سیمان با رشد ۴درصدی نسبت 
به ۵ ماه نخست سال قبل به ۲۴میلیون تن رسیده است. این 
کارشللناس صنعت سللیمان درباره حجم صادرات سیمان و 
کلینکر نیز گفت: در ۵ماه نخست امسال ۶میلیون و ۹۳هزار 
تن سللیمان و کلینکر از کشللور صادر شللد که در مقایسه با 
۵میلیللون و ۴۹۰هزار تنی مدت مشللابه سللال قبل، کاهش 

۹درصدی را تجربه کرده است.

صادرات سیمان به چین و بنگلادش افزایش یافت

 گروه معدن: 
۲۵۶واحللد تولیللد قطعات بتنللی و تیرچه 
صنعتی غیرمجاز در شهرسللتان سقز فعالیت 

می کنند. 
به عبارت دیگر ایللن واحدها بدون مجوز و 

پروانه بهره برداری هستند. 
در راسللتای سللازماندهی ایللن کارگاه های 
بدون مجللوز و پروانه بهره بللرداری، کارگروه 
ویژه هدایللت و راهنمایی دریافت مجوز برای 
تولید قطعات بتنی و تیرچه صنعتی تشللکیل 

شده است. 
کارگروه ویژه برای دریافت مجوز  �

رئیللس اداره صنعت، معدن و تجارت سللقز 
عنللوان کرد: اکنون ۲۵۶واحللد تولید قطعات 
بتنللی و تیرچلله صنعتللی غیرمجللاز در این 

شهرستان فعالیت می کنند.
بلله گزارش ایرنا، بهنام میرزایی با اشللاره به 
واحدهای مجازی تولید بتن که در شهرستان 
فعالیللت می کنند، اظهار کرد: ۳۶واحد تیرچه 
صنعتی غیرمجللاز و ۱۲۰واحد تولید قطعات 
بتنی بدون مجوز و پروانه بهره برداری در سقز 
فعالیت می کنند و هنوز اقدام به دریافت مجوز 

و صدور پروانه نکرده اند.
وی بللا بیللان ایللن موضللوع کلله بلله فکر 
سللازماندهی این واحدها هستیم، تاکید کرد: 
در راسللتای سللازماندهی کارگاه هللای بدون 
مجللوز و پروانلله بهره برداری، کارگللروه ویژه 
هدایت و راهنمایللی دریافت مجوز لازم برای 
تولید قطعات بتنی و تیرچه صنعتی در سللقز 

تشکیل شده است.
رئیللس اداره صنعت، معدن و تجارت سللقز 
با بیللان اینکه فقط ۲واحللد تیرچه صنعتی و 
۲واحد تولیللد قطعات بتنی در سللقز فعال و 
دارای مجوز هستند، افزود: ۲۵۶واحد غیرمجاز 
و بدون پروانه تولیدات قطعات بتنی و تیرچه 
بلللوک مجوزهللای لازم را دریافت کنند تا در 

 مسللیر توسللعه و تولید به صورت رسمی قرار
 بگیرند. میرزایی یادآور شللد: دریافت مجوز و 
پروانه بهره برداری این واحدها روند پیچیده ای 
نللدارد و این اداره به هیچ عنللوان برای دادن 

مجوز کارشکنی یا سختگیری نمی کند.
وی با بیان اینکه محصولات ساختمانی این 
واحدها در سللقز کیفیت و کارآیی موردتایید 
اداره اسللتاندارد را ندارنللد، گفللت: واحدهای 
بدون مجوز برای دریافللت مجوز در کمترین 
زمللان بلله اداره صنعت، معدن تجارت سللقز 
مراجعلله کنند و در صللورت دریافت مجوز از 

تسهیات عالی نیز بهره مند خواهند شد.

غیرمجاز ها زیرنظر اتحادیه نیستند �
رئیس اداره استاندارد سقز نیز در این راستا 
عنوان کرد: پیش از این اداره صنعت، معدن و 
تجارت شهرستان به اصناف سقز درباره اینکه 
برای واحدهای تولیدی که داخل شهر فعالیت 

می کنند، مجوز صادر نشللود، نامه ای فرستاده 
بود؛ چراکه واحدهای تولیدی باید در خارج از 

شهر مشغول فعالیت باشند.
هیوا اردلان افزود: واحدهللای غیرمجاز که 
تعداد آنها نیز زیاد اسللت زیرنظللر اتحادیه یا 

تشکل خاصی نیستند چون شرایط واحدهای 
آنها با سایر واحدهای صنفی متفاوت است.

وی افللزود: واحدهللای مجللاز تولید مصالح 
سللاختمانی قرار بود انجمنی را به نام انجمن 
تولیدکننللدگان مصالح سللاختمانی تشللکیل 
دهند اما موفق نشللدند، هرچند واحد صنفی 
شللن و ماسه اتحادیه را تشللکیل دادند اما به 
صللورت فراگیر نبود تا شللامل همه واحدهای 

صنفی شود.
اردلان تصریللح کللرد: واحدهللای غیرمجاز 
تولیدی مصالح سللاختمانی یا جواز تاسللیس 
آنها باطل شللده یللا تاریخ پروانه کسللب آنها 
نامعتبللر اسللت، بنابرایللن محصللولات ایللن 
واحدهای غیرمجاز به هیچ عنوان اسللتاندارد 

نیست و تاییدیه استاندارد ندارند.
وی دلیللل اقللدام نکللردن ایللن واحدهای 
تاییدیلله  و  دریافللت مجللوز  بلله  غیرمجللاز 
استاندارد را سهولت اشللتغال واحدهای خود 
در زمین های با کاربری مسللکونی و در حیاط 
خانه های مسللکونی یا زمین هللای با کاربری 
کشللاورزی اعام کللرد و افللزود: تازمانی که 
این واحدها از زمین های با کاربری مسللکونی 
و کشللاورزی بللرای فعالیت و تولیللد مصالح 
سللاختمانی اسللتفاده کنند، مجوز و تاییدیه 

استاندارد برای آنها صادر نمی شود.
وی راهکار مناسللب بللرای برون رفت از این 
مشللکل را تغییر کاربری زمین های واحدهای 
مسللکونی به کشللاورزی یا صنعتی اعام کرد 
و افزود: اگر زمین هایی در خارج از شهر برای 
فعالیت آنها درنظللر بگیرند، می توانند مصالح 
سللاختمانی را تولید کننللد و این معضل هم 

برطرف می شود.
گفتنی است، سللقز با بیش از ۲۲۶هزار نفر 
جمعیت دومین شهرسللتان پرجمعیت استان 
کردسللتان است که در ۱۹۰کیلومتری شمال 

سنندج در مرکز این استان قرار دارد.

جدول نرخ جدید سیمان 

پاکت ۵۰ کیلویی )تن( - ریالفله )تن( - ریالسیمان خاکستری تحویل در کارخانه

1.۷8۶.0422.124.042سیمان 1-32۵

1.841.2802.1۷9.280تیپ 2 و پوزولانی

1-42۵1.8۵9.۶932.19۷.۶93

1.8۷8.10۶2.21۶.10۶تیپ ۵

1-۵2۵1.89۶.۵182.234.۵18

بهنام میرزایی: در راستای سازماندهی کارگاه های بدون 
مجوز و پروانه بهره برداری، کارگروه ویژه هدایت و 

راهنمایی دریافت مجوز لازم برای تولید قطعات بتنی و 
تیرچه صنعتی در سقز تشکیل شده است
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یادداشت

خبر

خام فروش��ی به وی��ژه در بخ��ش معدن، یک��ی از معضلات 
اصلی تولید ملی در ش��رایط فعلی است که زنجیره فولاد را با 
مشکلات جدی روبه رو کرده و سرمایه گذاری های انجام شده 

در بخش فولاد را معطل نگه داشته است.
ب��ه گزارش ایلنا، حمیدرضا فولادگر، نماینده مردم اصفهان 
در مجلس ش��ورای اسلامی در این باره گفت: صنایع و معادن 
کش��ور باید راهبرد توسعه داشته باشند، متاسفانه در این دو 
بخش هنوز یک س��ند رس��می ابلاغ ش��ده توسعه صنعتی و 
معدن��ی نداریم که ای��ن دو بخش بدانند باید بر اس��اس این 

حرکت کنند.
رئیس کمیس��یون حمای��ت از تولید ملی مجلس ش��ورای 
اس��لامی افزود: بر اساس این س��ند، معادن متوجه می شوند 
چه میزان از اس��تخراج خود را باید برای تامین صنایع داخلی 
اختصاص دهند و س��پس برای صادرات برنامه ریزی کنند تا 

زنجیره تولید به نحو صحیح مستقر شده و توسعه پیدا کند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اسلامی تصریح 
کرد: صنایع معدنی برای تکمیل زنجیره ارزش شان به سمت 

تولید فولاد رفتند، بنابراین صنایع فولاد مواد اولیه برای تولید 
ندارند.

وی بی��ان کرد: بای��د نگاه تولیدی داش��ته و حامی زنجیره 
تولید باش��یم. معادن باید فعال و س��هم آنها در اش��تغال بالا 
باشد، از این رو س��هم یک درصدی برای معادن خوب نیست. 
البته برای نخستین بار سال گذشته از یک درصد عبور کردیم 
و به حدود ۱.۳درصد رس��یدیم اما همچنان تا هدف مطلوب 

فاصله زیادی داریم.
فولادگ��ر خاطرنش��ان ک��رد: با نگاه��ی به زنجی��ره تولید 
درمی یابی��م ت��ا زمان��ی ک��ه واحده��ای تولی��دی داخل به 
س��نگ آهن مان نیاز داش��ته باش��ند، ابت��دا بای��د تامین نیاز 
واحده��ای داخل��ی در اولویت قرار گیرد و س��پس صادرات. 
بنابراین قوانینی که تصویب کردیم نیز همین موضوع را طرح 
کرده است که ابتدا نیاز داخل تامین و سپس مازاد نیاز صادر 

شود. 
وی اظه��ار ک��رد: هم اکنون صادرات معافیت��ی دارد که در 
قان��ون رفع موانع تولید تصمیم گرفتیم ب��رای مواد خام این 

معافی��ت را برداریم. بنابراین باید بخش��ی از مواد اولیه را در 
زنجیره نگاه کرد. ما در قانون گفتیم معافیت صادراتی را حتی 
اگ��ر ماده اولیه ای در کش��ور نیاز بود، ندهی��د و به دولت هم 
اختی��ار دادی��م تعرفه وضع کند، زیرا مدیری��ت بازار با دولت 

است.
فولادگر گفت: دولت برای حمایت از تولید داخل تصمیم بر 
وضع تعرفه گرفته است تا اندکی مشکل صنایع برطرف شود 
زیرا با نگاه اقتصادی باید دید ارزش افزوده بیش��تر در تولید و 

تکمیل زنجیره ارزش است یا در صادرات مواد خام.
وی ادام��ه داد: زمانی حجم مب��ادلات اقتصادی در بخش 
مع��دن و صنایع معدنی  بالا بود و می توانس��تیم در بازارهای 
جهان��ی تاثیر گذار باش��یم. چی��ن بزرگ تری��ن وارد کننده و 
صادر کننده س��نگ آهن جهان اس��ت، زیرا حجم مبادلات و 
تولید آن بالاست، بنابراین بازار را مدیریت می کند. اگر حجم 
تولی��د ما بالا ب��رود و نقش مان در اقتص��اد جهانی ارتقا یابد، 
ممکن اس��ت بتوانیم به واردات سنگ آهن هم فکر کنیم اما 
زمانی که به آن حجم از مبادلات نرسیدیم و مشکل داریم، در 

منابع داخلی دولت باید این تعرفه ها را اعمال کند.
رئیس کمیس��یون حمایت از تولید ملی گفت: نیاز اس��ت 
دول��ت از ذوب آهن اصفهان به عنوان نخس��تین تولید کننده 
فولاد در کش��ور حمایت کند تا بتواند برای تامین پایدار مواد 

اولیه معدن بخرد.
فولادگ��ر به موضوع تولی��د ریل در ذوب آه��ن پرداخت و 
ادامه داد: تفاهمنامه ای با حضور ۳ وزیر در ذوب آهن اصفهان 
منعقد شد و کارگاه نورد۶۵۰ ذوب آهن به تولید این محصول 
اس��تراتژیک اختص��اص یافت. نشس��ت هایی نیز ب��ا حضور 
مدیرعام��ل وقت ذوب آهن و راه آهن برگ��زار و چند محموله 
از ریل نیز تحویل داده ش��د. نیاز است ذوب آهن با تمام توان 
ان��واع ریل را تولید و راه آهن نی��ز خریداری کند. برای هر دو 
مجموعه خوب اس��ت که راه آهن از واردات ریل بی نیاز شود. 
همچنی��ن اقدامی در جهت حمای��ت از کالای ایرانی و رونق 
تولید اس��ت. تولید تیرآه��ن بال پهن هم اق��دام خوبی بود. 
امیدواریم مواد اولیه ش��رکت پایدار ش��ود تا سبد محصولات 

نیز بیش از گذشته متنوع شود.

فولادگر: تامین نیاز داخل به سنگ آهن بر صادرات ارجحیت قانونی دارد

تقاضا در بازار آلومینیوم واقعی تر شد
با نزدیک تر شدن نرخ ارز آزاد و نیمایی

 چرخ دنده فرسوده
 صنعت نقره ای

صنای��ع پایین دس��ت آلومینی��وم هم��واره با 
مش��کلاتی دس��ت به گریبان هس��تند. یکی از 
مهم ترین مش��کلات این صنعت، فرس��وده بودن 
فناوری اس��ت. بالادس��ت آلومینی��وم به  دلایلی 
چون هزینه بالای بروزرسانی و ممنوعیت واردات 
دانش و فناوری به کش��ور و نبود سرمایه گذاری 
مناسب خارجی با رشد قابل توجهی روبه رو نبوده 
اس��ت. فناوری هم اکنون در تولید شمش فولاد 
مربوط به ۴ دهه گذش��ته اس��ت و ب��ا توجه به 
این فن��اوری قدیمی قادر به تولید چندصد هزار 
تن ش��مش آلومینی��وم و چند ده ه��زار تن ورق 
شده ایم، این درحالی است که کشورهای حاشیه 

خلیج فاس در سطح میلیون تن تولید دارند. 
کش��ورهای  و  توس��عه  درح��ال  کش��ورهای 
خلیج ف��ارس و حت��ی چی��ن بر خ��ود ضروری 
می دانند که برای رسیدن به توسعه پایدار فلزی 

مانند آلومینیوم را تولید کنند. 
بنابرای��ن از دول��ت ای��ن انتظ��ار را می ت��وان 
داشت که در زمینه س��رمایه گذاری آلومینیوم و 
ورود فناوری ه��ای این صنعت گام های اساس��ی 
بردارد؛ چراکه در دو دهه گذش��ته ش��رکت های 
پایین دس��ت آلومینی��وم در ای��ران بزرگ تری��ن 
تغذی��ه  را  ترکی��ه  آلومینیوم��ی  ش��رکت های 
می کردن��د. اما هم اکن��ون همین ش��رکت های 
ترکیه ای به اندازه ای بزرگ ش��ده اند که کل اروپا 

را تامین می کنند. 
با توجه به این شرایط، یکی از معضلات صنعت 
آلومینیوم بالا بودن نرخ تمام شده این فلز نقره ای 
اس��ت ک��ه آن را از حالت رقابت پذی��ری خارج 
می کن��د. بنابرای��ن می طلبد که ب��ه این صنعت 
توجه بیش��تری ش��ود و فناوری آن بروزرس��انی 
 ش��ود ت��ا ن��رخ تمام ش��ده آن نیز کاه��ش پیدا 

کند. 

توسعه صادرات فولاد در 
گرو ایجاد اتحادیه صادراتی

سامانه نیما و سنا، ابتکار عمل را از صادرکننده 
در ص��ادرات گرفته و محدودیت ه��ای زیادی را 
برای آن ایجاد کرده اس��ت. ب��ه گزارش چیلان، 
بابک زن��دی، معاون مالی ف��ولاد امیرکبیر خزر 
گف��ت: موانع ارزی ک��ه اکن��ون صادرکنندگان 
به وی��ژه فولادی ها با آن روبه رو هس��تند مقررات 
مربوط به س��امانه نیما و س��نا اس��ت که ابتکار 
عم��ل صادرکنن��ده در ص��ادرات را گرفت��ه و 
محدودیت هایی را برای آن ایجاد کرده است. وی 
افزود: این امر سبب شده صادرکنندگان در زمینه 
تعهدات ارزی خود دچار ابهام شوند؛ چراکه این 
بخشنامه ها شفاف نبوده و دارای ابهامات زیادی 
اس��ت و به مرور صادرکنن��ده را با چالش روبه رو 
کرده یا درنهایت باعث می ش��ود صادرات متوقف 
شود؛ چراکه تفاسیر از بخشنامه های تعهد ارزی 
به دلیل ش��فاف و روش��ن نبودن متفاوت است. 
ب��ه عقیده وی، اکن��ون که ب��ازار ارز از تب وتاب 
افتاده، اگر موضوع نرخ ارز به عهده بازار گذاشته 
ش��ود و دولت و بانک مرکزی نس��بت به بازار با 
اعتماد بیشتر و آزادانه تر عمل کنند، به  طورقطع 
ش��اهد تنظیم بازار خواهیم بود. زندی ادامه داد: 
تولیدکننده نه تنها به وس��یله تحریم زیر فش��ار 
اس��ت، بلکه باید ب��ا معضلات بازگش��ت ارز نیز 
دس��ت و پنجه ن��رم کند. در ش��رایطی که بازار 
داخلی فولاد اش��باع بوده و صادرات نیز دش��وار 
اس��ت، چنانچه دول��ت و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت چاره ای برای صادرات نیندیشد، بسیاری 
از واحدها در همین سال شاهد تعطیلی خواهند 
ب��ود. وی افزود: در این وضعی��ت بهترین راهکار 
برای توس��عه صادرات، ایج��اد اتحادیه صادرات 
اس��ت تا هم��ه صادرکنندگان عض��و آن بوده و 
عضویت در آن الزامی باشد و فقط همین اتحادیه 
اجازه تعیین نرخ ص��ادرات و قابلیت صادرات را 
داشته باش��د. این اتفاق س��بب خواهد شد نرخ 
فولاد صادراتی ای��ران در بازارهای جهانی حفظ 

شده و تضعیف نشود.

امیرحسین بابایی
 کارشناس آلومینیوم 

 عض��و هیات مدیره ش��رکت آلومینیوم ای��ران )ایرالکو( درباره 
تامین م��واد اولیه آلومینیومی گف��ت: درحال حاضر، تامین پودر 
آلومین��ا بزرگ تری��ن چالش تولیدکنندگان برای تولید ش��مش 
خالص آلومینیوم به ش��مار می آید، به همین دلیل اولویت اصلی 
شرکت ایرالکو ایجاد راهکارهایی در جهت تسهیل و فراهم سازی 
واردات پودر آلومینا به کش��ور اس��ت. به گ��زارش فلزات آنلاین، 
محمد کشانی درباره برنامه های شرکت آلومینیوم ایران در جهت 
افزای��ش و بهبود کیفیت تولیدات ش��مش های آلومینیوم اظهار 
کرد: در هفته های آینده نشست های هیات مدیره برگزار می شود 
و برنامه هایی برای پیشرفت و توسعه  این شرکت درنظر گرفته ایم 

ت��ا در آینده ع��لاوه ب��ر افزایش حجم تولید ش��مش 
آلومینیوم، شاهد بهبود کیفیت محصولات تولید شده 
نیز باش��یم. وی درباره قیمت گذاری شمش آلومینیوم 
در کش��ور بیان کرد: نرخ شمش آلومینیوم در ایران به 
بازارهای جهانی وابسته بوده و کمتر متاثر از بازار داخلی 
اس��ت. البته میزان عرضه در کشور همچنان بیشتر از 

میزان تقاضاس��ت. وی افزود: درحال حاض��ر که تقاضای داخلی، 
کمتر از میزان عرضه شمش آلومینیومی شده است، باید به سمت 
ص��ادرات حرکت کنیم و ش��رکت آلومینیوم ای��ران برنامه هایی 
در این راس��تا دارد. کش��انی درباره فراهم کردن زیرساخت های 

صادرات��ی اذعان ک��رد: صادرات ش��مش های خالص 
آلومینیوم��ی برای ش��رکت آلومینی��وم ایران اهمیت 
زی��ادی دارد و باید زیرس��اخت های صادراتی لازم در 
ای��ن زمینه ب��رای تمام تولیدکنندگان فراهم ش��ود تا 
بتوانی��م بازارهای بین المللی را به دس��ت آوریم. وی با 
اشاره به تهدیدی که برای صنعت تولید شمش خالص 
آلومینیومی کشور خطرساز شده است، مطرح کرد: تهیه و واردات 
پودر آلومینا برای تولید ش��مش خالص آلومینیومی بزرگ ترین 
تهدیدی اس��ت که تولیدکنندگان ش��مش با آن روبه رو شده اند و 
باید سریع تر راهکاری برای تامین پودر آلومینا درنظر گرفته شود. 

کش��انی صریح کرد: اگر امسال امکاناتی برای واردات پودر آلومینا 
به کش��ور فراهم نش��ود، تهیه پودر آلومینا برای صنایع بالادستی 
بحران آفرین می ش��ود. کش��انی درباره فعالیت ه��ای جاجرم در 
زمینه تولید شمش آلومینیومی در کشور بیان کرد: درحال حاضر 
ش��رکت آلومینای ایران )جاجرم(، پودر آلومینا تولید می کند اما 
در آین��ده نزدیک، این ش��رکت تمام پودر تولید ش��ده خود را به 
شمش تبدیل و در بورس کالا عرضه خواهد کرد و به همین خاطر، 
شاید مشکلات شرکت آلومینیوم ایران برای تهیه پودر در ماه های 
آینده بیشتر شود بنابراین اصلی ترین برنامه ما در ماه های پیش رو 

فراهم کردن مواد اولیه برای تولید شمش است.

تامین مواد اولیه آلومینیوم، جزو اولویت های شرکت ایرالکو است
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 سارا اصغری: 
شمش آلومینیوم این روزها به طور مستمر در 
بورس کالا عرضه می ش��ود و این موضوع سبب 
شده تامین مواد اولیه پایین دست آلومینیوم که 
مدت ها با مش��کل روبه رو بود، برطرف ش��ود و 
بازار ای��ن صنایع روی ثبات را ب��ه خود ببیند. 
از س��وی دیگر با نزدیک شدن نرخ دلار آزاد و 
نیمایی، دس��ت دلالان نی��ز از این بازار کوتاه و 
تقاضا در این بازار به واقعیت نزدیک شده است. 

بازار آرام آلومینیوم �
ب��ازار پایین دس��ت آلومینیوم ای��ن روزها در 
آرامش و ثبات نس��بی به سر می برد. این مطلب 
را آری��ا صادق نیت حقیق��ی، عضو هیات مدیره 
س��ندیکای آلومینی��وم در گفت وگو ب��ا روزگار 
معدن عن��وان و اظه��ار کرد: ب��ا پیگیری های 
انجام ش��ده و ب��ا هم��کاری ش��رکت ایرالک��و، 
عرضه های مس��تمر شمش آلومینیوم در بورس 

کالا انجام می شود. 
مدتی اس��ت ک��ه ایرالک��و به طور مس��تمر و 
هفتگ��ی در ب��ورس کالا عرض��ه دارد و همین 
موض��وع س��بب ش��ده ثبات نس��بی ب��ر بازار 
حکمفرم��ا و از دلال بازی های بازار پیش��گیری 
شود تا مصرف کننده واقعی بتواند براساس این 
عرضه ه��ا برنامه ریزی کرده و مواد اولیه خود را 

به صورت مستقیم از بورس تهیه کند. 
وی در پاس��خ به این پرسش که شرکت های 
هرمزال و المهدی در بورس عرضه دارند، عنوان 
کرد: ش��رکت های هرم��زال و المهدی به دلیل 
واگذاری و مشکلات حقوقی هنوز قادر به ثبت 

هیات مدیره جدید نش��ده اند، از این رو حس��اب 
مش��خصی در بورس ندارند و قادر به عرضه در 
این بازار نیستند، اما در بازار آزاد محصول خود 

را عرضه می کنند. 
صادق نیت حقیقی در ادامه خاطرنشان کرد: 
با وجود عرضه های مس��تمر شمش آلومینیوم، 
هم اکن��ون ت��ا حدی ب��ا کاهش تقاض��ای بازار 
روبه رو ش��ده ایم که این کاهش تقاضا بیش��تر 

ناشی از رکود حاکم بر بازار است. 
وی ب��ا بیان اینکه واحده��ای تولید به اندازه 
کافی نقدینگی ندارند، گفت: با توجه به افزایش 
نرخ هایی که در سال گذشته بازار با آن روبه رو 
بوده، گردش مالی ش��رکت ها به ش��دت کاهش 
پیدا کرده است. البته مشکل نقدینگی دامنگیر 
تم��ام صنایع ب��وده و به نوعی ای��ن موضوع در 

تقاضا خود را نشان داده است. 
این عضو هیات مدیره سندیکای آلومینیوم در 
ادامه با اش��اره به این موضوع که قوانین دولتی 
صادرات آلومینیوم را محدود کرده است، گفت: 
صادرات صنایع آلومینیوم با کاهش روبه رو بوده 
و ای��ن کاهش به دو دلیل روی داده اس��ت، از 
یک س��و نرخ تمام ش��ده آلومینیوم در کشور ما 
بالاتر از نرخ  های جهانی اس��ت و از سوی دیگر 

هزینه های تولید افزایش یافته و این دو موضوع 
در کنار یکدیگر سبب شده امکان رقابت پذیری 
صنای��ع آلومینی��وم در بازاره��ای بین الملل��ی 

کاهش پیدا کند. 
صادق نی��ت حقیق��ی در ادام��ه تاکی��د کرد: 
البته علاوه بر این دو عامل یادش��ده که س��بب 
کاهش رقابت پذیری صنایع آلومینیوم در سطح 
بین المللی ش��ده اند و عوامل جدیدی به ش��مار 
نمی روند، موضوع بازگش��ت ارز صادراتی نیز به 
نوعی مانع صادرات شده است؛ چراکه بازگشت 
ارز نیمای��ی ب��ه نوعی دس��توری ب��رای توقف 

صادرات محصول نهایی به شمار می رود.
وی در ادام��ه توضی��ح داد: تولیدکننده تمام 
م��واد اولیه خود را ب��ا ارز آزاد تهیه می کند اما 
محصول��ی که صادر می کند را باید با ارز دولتی 
بازگردان��د. بنابرای��ن، این دس��تور ب��ه معنای 
ممنوعی��ت ص��ادرات محص��ولات آلومینیومی 

است. 
این عضو هیات مدیره س��ندیکای آلومینیوم 
در برابر مطرح ش��دن این موض��وع که نرخ ارز 
نیمایی و آزاد به یکدیگر نزدیک شده اند، گفت: 
با این حال نرخ مواد اولیه و هزینه های سرمایه 
همچنان بالاس��ت و با نرخ ارز صادراتی فاصله 

دارد، حت��ی اگر این فاصله اندک به اندازه هزار 
و ۵۰۰ توم��ان باش��د، به هزینه س��ربار اضافه 
می ش��ود. به عب��ارت دیگر، اگ��ر بخواهید این 
هزینه کارشناسی نشده را جبران کنید باید آن 
را ب��ه نرخ محصول اضافه کنید که س��بب نرخ 
تمام شده کالا می شود و قدرت رقابت پذیری را 

از شخص می گیرد. 
صادق نیت حقیقی در ادام��ه تاکید کرد: اگر 
دلار تک نرخی ش��ود، بیشتر مسائل و مشکلات 
تولیدکنن��دگان ح��ل خواهد ش��د. در کل اگر 
دول��ت نخواهد نی��از خود را به وس��یله صنایع 
کوچک تامین کند، به یقین شاهد رونق صنایع 

خواهیم بود. 
سیاس�ت های منطقی، عامل آرامش  �

بازار 
همچنین درباره وضعی��ت فعلی بازار صنایع 
آلومینیوم، افشین مقتدر، مدیرعامل آلومینیوم 
پ��ارس در گفت وگو با روزگار معدن اظهار کرد: 
به صورت کلی ش��اهد رکود در بازار هس��تیم و 
این موضوع از آنجا نشات می گیرد که نقدینگی 

به اندازه کافی در بازار وجود ندارد. 
مقتدر در ادامه یادآور شد: البته سیاست های 
بان��ک مرک��زی در چند وقت گذش��ته بس��یار 
منطقی بوده که س��بب شده نرخ ارز نیمایی به 
نرخ آزاد نزدیک شود و همین موضوع بازار را به 
تعادل نزدیک کرده اس��ت. وی در ادامه یادآور 
ش��د: اگر آمار ثبت س��فارش ها را بررسی کنید، 
ش��اهد خواهید بود واردات به صورت محسوس 
کاهش پیدا کرده اس��ت زیرا زمانی که ارز آزاد 

و نیمای��ی به هم نزدیک ش��وند، زمینه رانت از 
بین خواهد رفت و تقاضا در بازار واقعی ش��ده و 
واردات نیز براس��اس نیاز و تقاضای واقعی بازار 
انجام می ش��ود. به عبارت دیگ��ر واردات دیگر 

دارای مزیت خاصی نخواهد بود. 
ای��ن فعال حوزه آلومینی��وم در ادامه توضیح 
داد: هم اکنون یک ارز۴۲۰۰تومانی مطرح است 
ک��ه دولت ادعا می کند به جز کالاهای اساس��ی 
مانن��د دارو به کالای دیگ��ری آن را اختصاص 
نمی دهد. ارز نیمایی و آزاد هم در حال نزدیک 
ش��دن به هم هس��تند، از این رو می توان ادعا 
کرد که دلار به تک نرخی ش��دن نزدیک است 
و همین موضوع س��بب ش��ده تقاضای بازار نیز 
به واقعیت نزدیک شود و در زمینه پایین دست 
آلومینیوم وضعیت به همین شکل است و تقاضا 
در مسیر واقعی خود قرار گرفته، البته تا حدی 

رکود بر بازار حاکم شده است. 
مقتدر در پاسخ به این پرسش که پایین دست 
آلومینیوم با تامین مواد اولیه روبه رو نیس��تند، 
عنوان کرد: پایین دس��ت آلومینی��وم در تامین 
مواد اولیه با مش��کلی روبه رو نیستند. البته این 
موض��وع تا حدی به رکود ب��ازار برمی گردد که 
سبب کاهش تقاضا ش��ده است. از سوی دیگر 
هرم��زال و المه��دی نیز وارد بازار ش��ده اند، از 
این رو بازار با مش��کل تامی��ن مواد اولیه روبه رو 
نیست و حتی در چند بار اخیر نرخ عرضه ها در 
بورس براس��اس نرخ پایه شمش قیمت گذاری 
شده است. از این رو بازار در رکود و ثبات نسبی 

به سر می برد. 

آریا صادق نیت حقیقی: با پیگیری های انجام شده و 
با همکاری شرکت ایرالکو، عرضه های مستمر شمش 

آلومینیوم در بورس کالا انجام  می شود
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قیمتپریمیوممساروپا
درسالآیندهتغییرنمیکند
مناب��ع مطل��ع گفته اند ک��ه کمپان��ی کودلکو، 
بزرگ تری��ن تولیدکنن��ده مس در جه��ان، قیمت 
پریمیوم کاتد مس اروپا برای عرضه در سال آینده 
میلادی را در سطح ۹۸دلار در هر تن اعلام کرده 
که نسبت به پریمیوم س��ال جاری میلادی بدون 
تغییر مانده اس��ت. به گزارش مس پرس، موسسه 
فس��ت مارکت دریافته که پیش از نشست صنعت 
م��س در لندن در هفت��ه ال ام ای، ای��ن نرخ ها به 
مش��تریان اروپایی ارائه شده اس��ت. این شاخص 
س��الانه که کمی بالات��ر از انتظار بازار اس��ت، بر 
اس��اس پریمیوم سی آی اف روتردام بوده و بالاتر از 
نرخ های نقدی ال ام ای پرداخت می شود. به دنبال 
افزایش ۱۱درصدی قیمت پریمیوم ها نس��بت به 
نرخ ۸۸دلار به ازای هر تن مربوط به سال گذشته 
میلادی، این نرخ ها به بالاترین سطح خود از سال 
۲۰۱۵می��لادی )۱۳۹۴خورش��یدی( رس��یده اند. 
با وجود یک س��ال دش��وار برای ن��رخ و پریمیوم، 
این اقدام، چش��م انداز به طور کامل خوش��بینانه 
کمپانی کودلکو برای بازار فیزیکی مس را نش��ان 
می دهد. فضای روانی در بازارهای سراس��ر اروپا و 
پیش بین��ی فعالان بازار حاکی از آن اس��ت که به 
دلیل در دس��ترس بودن کاتد، توقف رش��د بخش 
خودرو و تنش های تجاری موثر بر رش��د اقتصاد، 
روند نزولی ش��اخص س��الانه پریمیوم مس برای 
س��ال آینده ادامه یابد اما به تازگی به دلیل پایین 
بودن تعرفه ه��ای ذوب و پالایش برای خریدهای 
کنس��انتره، کاه��ش تقاضا و افزای��ش هزینه های 
حمل ونق��ل در برخ��ی مناط��ق، حاش��یه س��ود 
کمپانی ه��ای معدنی مس افت پیدا کرده اس��ت. 
ش��رکت آروبی��س، بزرگ تری��ن تولیدکننده کاتد 
در اروپا مجبور ش��د با وجود استراتژی چندفلزی 
کمپانی و پس از خرید کمپانی تولیدی سیم و میله 
آلمانی دویچه گیس دراس در زمانی که تعرفه ذوب 
و پالایش در پایین ترین س��طح خود قرار داش��ت، 
حجم خرید کنسانتره را افزایش دهد. این موضوع 
می توان��د توانایی کمپانی ب��رای کاهش پریمیوم 
س��الانه پیشنهادی مس در سال ۲۰۲۰میلادی را 
تضعیف کند. این شاخص در سال جاری میلادی 
۹۶دلار در هر تن تعیین شده بود. کمپانی کودلکو 
هنوز نرخ پریمیوم کاتد مس پیشنهادی خود برای 
مشتریان در چین و سایر بخش های آسیا و امریکا 
را اعلام نکرده اس��ت. مناب��ع آگاه اعلام کردند که 
این کمپانی ممکن است پریمیوم سالانه در چین 
را کم��ی کاهش دهد، در حالی که نرخ آن را برای 
امریکا افزایش خواهد داد.  بر اساس نظر خریداران 
چینی که هفته گذشته در اجلاس مس آنتایک در 
چین به فس��ت مارکت اعلام کردند، انتظار می رود 
ب��ه دلیل کاه��ش واردات مس به چین در س��ال 
آینده، قیمت پریمیوم محموله های ارسال شده از 
سوی فس��ت مارکت به روش سی آی اف برای بازار 
شانگهای در س��ال آینده میلادی به حدود ۷۸ تا 
۸۰دلار در ه��ر تن کاهش یابد. این نرخ در س��ال 

جاری ۸۸دلار در هر تن است.

قیمتطلامنتظرعلامت
بانکمرکزیامریکا

قیمت طلا در معاملات روز چهارشنبه ۱۸سپتامبر 
)۲۷شهریور( بازار جهانی که سرمایه گذاران منتظر 
معلوم ش��دن موضع سیاس��ت پول��ی بانک مرکزی 
امریکا بودند، تغییری نداشت و ثابت ماند. به گزارش 
ایس��نا، بهای هر اونس طلا ب��رای تحویل فوری در 
معام��لات روز جاری بازار س��نگاپور ثابت بود و در 
۱۵۰۲دلار و ۷۰س��نت ایس��تاد. در ب��ازار معاملات 
آت��ی امریکا، هر اونس طلا ب��ا ۰.۲درصد کاهش، به 
۱۵۱۰دلار و ۷۰س��نت رس��ید. کاهش شدید نرخ 
نفت نیز تقاضا برای طلا ب��ه عنوان دارایی مطمئن 
را ضعیف کرد. عربس��تان س��عودی پس از حملات 
روز ش��نبه به تاسیس��ات نفتی این کشور به بازارها 
اطمینان داد تولید را تا پایان ماه جاری احیا خواهد 
کرد. طلا در ش��رایط بی ثباتی اقتصادی و سیاس��ی 
به پناهگاه امن س��رمایه، تبدی��ل و با افزایش تقاضا 
روبه رو می ش��ود.  با این حال سرمایه گذاران نگران 
ماندن��د ک��ه این خبر ممکن اس��ت بان��ک مرکزی 
امریکا را از کاهش بیش��تر نرخ ه��ای بهتر منصرف 
کن��د. اقتصاددانان و تحلیلگ��ران انتظار دارند بانک 
مرکزی امریکا متاثر از ریس��ک های ناشی از جنگ 
تجاری امریکا و چی��ن، کاهش ۲۵واحدی نرخ های 
بهره را اعلام کند که دومین دور کاهش نرخ ها پس 
از اقدام سیاس��ت گذاران امریکایی در ژوییه خواهد 
بود. کنفرانس مطبوعات��ی جروم پاول، رئیس بانک 
مرک��زی امریکا پ��س از پایان این نشس��ت برگزار 

می شود.

کشورهایپرجمعیت،مصرفکنندگانپایدارزغالسنگ
آژانسبینالمللیانرژیازتقاضایمستمربرایکانیسیاهخبرمیدهد

در ۸ م��اه ابتدای س��ال ج��اری می��لادی ۲۳میلیون و 
۴۷۰هزار تن آلومینیوم در چین تولید شد.

به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدن��ی ایران)ایمی��درو(، به نق��ل از خبرگزاری 
رویت��رز تولید آلومینیوم چین از ابتدای ژانویه تا پایان اوت 
س��ال جاری میلادی با رش��د ۱.۴درصدی به ۲۳میلیون و 

۴۷۰هزار تن افزایش یافت.
همچنین جکی وانگ، تحلیلگر صنعت آلومینیوم معتقد 

اس��ت که رش��د نرخ این فل��ز منجر به ایج��اد انگیزه برای 
افزایش میزان تولید در ۳ ماه چهارم می شود.

چی��ن در اوت ۲۰۱۹ )مرداد-ش��هریور ۱۳۹۸( تولی��د 
آلومینیوم را با ۰.۳ کاهش نس��بت به مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته میلادی ۲میلیون و ۹۷۰هزار تن به ثبت رس��اند. 
همچنی��ن میانگین تولید روزان��ه آلومینیوم چین در مدت 

یادشده ۹۵هزار و ۸۰۰تن اعلام شده است.
در ۸ م��اه ابت��دای س��ال ۲۰۱۹میلادی، تولی��د ۱۰فلز 

غیرآهنی در چین از جمله قلع، آنتیموان، منیزیم، تیتانیوم 
و جیوه به ۳۸میلیون و ۶۳۰هزار تن رسید که حاکی از رشد 
۴.۶درصدی نس��بت به مدت مشابه سال گذشته است. این 
در حالی اس��ت که تولید این فلزات شامل مس، آلومینیوم، 
س��رب، روی و نی��کل در اوت ۲۰۱۹ با افت۰.۳درصدی به 

۴میلیون ۹۱۰هزار تن کاهش یافت.
چین بزرگ ترین تولیدکننده آلومینیوم جهان اس��ت که 
در س��ال گذشته میلادی توانس��ت با تولید ۳۳میلیون تن 

آلومینیوم در صدر تولیدکنن��دگان این محصول در جهان 
قرار گیرد.

تولید۲۳.۵میلیونتنآلومینیومدرچین
در۸ماهابتداییسالجاریمیلادیرویداد

پیشبینیمیشودتاسال۲۰۲۳میلادی،زغالسنگ
۲۵درصدانرژیموردنیازجهانراتامینکند؛درحالی

کهاکنون۲۷درصدانرژیجهانراتامینمیکند

 ثمن رحیمی راد: 
آژانس بین المللی انرژی در گزارشی اعلام کرده 
که تقاضا برای زغال س��نگ تا سال ۲۰۲۳میلادی 
)۱۴۰۲خورشیدی( کاهش نخواهد داشت و کانی 
سیاه، این روش باثبات را وامدار هند و چین است.
ب��ه گزارش روزگار معدن به نق��ل از ماینینگ، 
پس از ۲سال کاهش مصرف زغال سنگ و با وجود 
فشار فزاینده  طرفداران محیط زیست به این کانی 
پرانرژی و بنا بر گزارش��ی که به تازگی از س��وی 
آژانس بین المللی انرژی در پاریس منتش��ر شده، 
تقاض��ا برای این کانی همچنان وجود دارد. تقاضا 
بیش از همه از سوی هند و چین تقویت می شود.
این گ��زارش می افزاید: مصرف زغال س��نگ به 
طور متوس��ط س��الانه ۰.۲درصد افزایش خواهد 
داش��ت و از ۵ه��زار و ۳۵۵میلی��ون تن در س��ال 
گذش��ته میلادی به ۴ه��زار و ۴۱۸میلیون تن در 
س��ال ۲۰۲۳میلادی خواهد رس��ید. این افزایش 
تقاض��ا از آنجای��ی برمی آید ک��ه کاهش تقاضا در 
اروپای غربی و امریکای ش��مالی با افزایش تقاضا 
در ش��ماری از کشورهای آس��یایی همانند چین، 

هند، اندونزی و ویتنام جبران می شود.
ای��ن گزارش همچنین اظه��ار می کند: با وجود 
تمرک��ز و تاکید رس��انه ها بر طرد زغال س��نگ و 
سرمایه گذاری نکردن روی این کامودیتی، جریان 
ب��ازار همچنان در برابر تغییرات مقاومت می کند. 
در ش��ماری از کش��ورها، ح��ذف مولدهایی که از 
زغال س��نگ تغذیه می کنند یک سیاست کلیدی 
به ش��مار می آید اما در دسته ای دیگر زغال سنگ 
همچنان منبعی انرژی اس��ت که نس��بت به سایر 
مناب��ع ارجحی��ت دارد چ��ون ف��راوان و از نظ��ر 

اقتصادی به صرفه است.
زغال سنگ همچنان دومین منبع بزرگ انرژی 
اولی��ه پس از نفت به ش��مار می آید. این در حالی 
اس��ت که گاز طبیعی و مناب��ع تجدیدپذیر انرژی 
در تلاش��ند سهم زغال سنگ را در ترکیب جهانی 
انرژی به دست آورند؛ در نتیجه پیش بینی می شود 
تا س��ال ۲۰۲۳می��لادی، زغال س��نگ ۲۵درصد 
ان��رژی موردنیاز جهان را تامی��ن کند؛ رقمی که 

۲۷درصد میزان کنونی است.
در همی��ن حال ام��ا آژان��س بین المللی انرژی 
اشاره می کند که استخراج کنندگان این کانی باید 
خ��ود را برای یک دوره کاهش رش��د تولید آماده 
کنن��د چون بهای زیاد زغال س��نگ درحال حاضر 
ب��ه س��رمایه گذاری در معادن جدی��د نینجامیده 

اس��ت. این آژانس، ایجاد نش��دن مع��ادن جدید 
را به سیاس��ت های مخالفی منتس��ب می داند که 
در مبارزه با زغال س��نگ و ب��ه دلیل تغییرات آب 
و هوای��ی، اجرایی ش��ده و به ایج��اد ابهام درباره 

تقاضای زغال سنگ در آینده انجامیده است.
این آژانس همچنین اظهار می کند که بانک ها، 

شرکت های بیمه، صنایع همگانی و نهادهای دیگر 
در اقتصادهای پیشرفته به سمت و سویی می روند 

که زغال سنگ را از بخش خود خارج کنند. 
در بس��یاری از کش��ورهای جه��ان، مخالف��ت 
فزاینده با پروژه های اس��تخراج زغال س��نگ به از 
بی��ن رفتن گرایش س��رمایه گذاران به این بخش 

منجر ش��ده اس��ت.  ای��ن پیش بین��ی در حالی از 
س��وی آژانس بین المللی انرژی مطرح می ش��ود 
که تاکنون حدود ۲۰۰کش��ور با قوانینی موافقت 
کرده ان��د که به ایجاد یک ق��رارداد تاریخی آب و 
هوای��ی می انجامد و انتش��ار گازه��ای آلاینده از 
س��وخت های فس��یلی را محدود می کند. با وجود 
اس��تخراج حجم زیاد زغال س��نگ در جهان هنوز 
میلیون ه��ا ت��ن از این کانی را می ت��وان در زمین 
پی��دا کرد. ش��رکت های قدرتمند ب��ا برخورداری 
از حمای��ت دولتی در تلاش هس��تند بازار خود را 

توسعه دهند. 
بانک ه��ا هنوز هم از این منبع س��وخت س��ود 

می برند. ش��بکه های بزرگ ملی برق بر اساس این 
س��وخت طراحی و تجهیز شده اند. سیاستمداران 
به واسطه زغال سنگ می توانند وعده برق ارزان را 
به مردم بدهند و به این ترتیب قدرت سیاسی خود 
را حفظ کنند.  در نتیجه حتی با وجود گس��ترش 
س��ریع انرژی های تجدیدپذیر، این انرژی ها هنوز 
با محدودیت هایی روبه رو هس��تند؛ باد و خورشید 
فق��ط در ص��ورت وزش باد و تابش نور خورش��ید 
ت��وان تولید ب��رق را دارند؛ از این رو ش��بکه های 
برقی باید متناس��ب با این نیروها تجهیز ش��وند.  
در نتیجه، دلیل اصلی حذف نشدن زغال سنگ را 
می توان س��اخت نیروگاه هایی دانست که سوخت 
آنه��ا همچنان زغال س��نگ اس��ت و البته نبرد بر 
سر آینده زغال س��نگ هنوز در همه جهان وجود 
دارد. زغال س��نگ، سوختی است که مصرف آن با 
انقلاب صنعتی آغاز ش��د و حالا به یکی از عوامل 
اصل��ی تغیی��رات فاجعه بار آب وهوا تبدیل ش��ده 
اس��ت. دانشمندان مرتب درباره خطر این سوخت 
هش��دار می دهند.  به تازگی نیز گزارشی علمی از 
سوی ۱۳سازمان دولتی ایالات متحده صادر شده 
و هش��دار می دهد در صورت��ی که گام های واقعی 
علیه گرمایش زمین برداشته نشود، خطر تغییرات 
آب وهوای��ی می تواند ۱۰درصد اقتصاد امریکا را به 
عن��وان توانمندترین اقتصاد جه��ان تا پایان قرن 

فلج کند.

آژان�س  س�وی  از  منتشرش�ده  نم�ودار 
بین الملل�ی ان�رژی، میزان تقاض�ای جهانی 
زغال س�نگ را در س�ال های 2000می�ادی 
)13۷9خورشیدی( تا س�ال گذشته میادی  
نش�ان می ده�د و پ�س از آن می�زان تقاضا 
تا س�ال 2022میادی)1401خورش�یدی(  را 

پیش بینی می کند.

خلقهنررویفلز
سوریا اینسیراسکایته-کریانویس��ین، هنرمند طراح پارچه در لیتوانی است. او 
با دوخت خاصی به نام »ش��ماره دوزی« روی س��طوح فلزی این آثار گلدوزی را 

خلق کرده است. 
منبع: عصر ایران 
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روی خط خبر

استاندار سمنان: در برداشت از معادن استان باید 
پیوست های مختلف مورد توجه قرار گیرد و توسعه 

اقتصادی بدون توجه به رضایت مردم در مناطق شهری و 
روستایی مورد پذیرش نیست 

معدن نمکی درخش��ان در گرمسار که خبرگزاری مهر از 
آن به عنوان جاذبه گردش��گری خطرناک نام برده بود، حالا 
به محل جوجه کباب در کنار ش��نا در دریاچه ش��ور تبدیل 

شده است! 
ب��ه گزارش مهر، ۱۵کیلومتر پ��س از ایوانکی در محدوده 
اس��تان سمنان، معدن نمکی به نام درخشان وجود دارد که 
مدتی برداشت نمک از آن متوقف شده و به صورت متروک 

درآمده بود. 
س��ال ۹۴ خبرگزاری مهر در گزارش��ی نوشت این معدن 
نمک اگر چه متروک شده و داخل آن دریاچه طبیعی نمک 
ایجاد ش��ده اما کارگران آن محدوده و اهالی عنوان می کنند 
هر از گاهی قندیل های نمک به دلیل سس��ت شدن حاصل 

از برداش��ت در س��ال های پیش ریزش می کن��د و به همین 
دلیل توصیه نمی شود مردم و گردشگران به این مکان بروند.

اما حالا پس از گذش��ت چند سال نه تنها اقدامی برای آن 
نش��ده بلکه به تعداد افرادی که ب��ه آنجا می روند نیز افزوده 
ش��ده، به نحوی که اکنون درون این مع��اون یا غار نمکی، 
بس��اط پیک نیک پهن می کنند و غ��ذا می برند و مدتی هم 
در دریاچه آن شنا می کنند، غافل از اینکه هر لحظه ممکن 

است قندیل های آن ریزش کند. 
کار ب��ه جایی رس��یده که عده ای یخچ��ال و باربیکیو هم 
برای کباب کردن جوجه و گوش��ت در آنج��ا قرار داده اند و 

قلیان چاق می کنند.
البته برخی گردش��گران هم عرف را در شنا کردن رعایت 

نکرده و این مکان را به محل تجمع گردشگران غیر فرهنگی 
تبدیل کرده اند.  فعالیت دس��تگاه ها و ماشین آلات استخراج 
نمک موجب ش��ده است سنگ ها و بلورهای شکننده نمک، 
ت��رک ب��ردارد و هر لحظه خط��ر فروریختن آنها روی س��ر 

گردشگران وجود دارد. 
این س��نگ های بزرگ روی هر فردی بیفتد خطر مرگ را 
در پی دارد. ضمن اینکه بلورهای نمک شکننده هستند و پا 
گذاش��تن روی آنها و اعتماد به سختی شان کار غیر منطقی 

خواهد بود. 
نه تنها گردشگران در مجاورت معدن نمک در امان نیستند 
بلکه کارکنان این معادن نیز با خطر سقوط سنگ های بزرگ 
نمکی از کوه یا ریزش س��نگ های بلورین داخل غار روبه رو 

می ش��وند؛ بنابراین بلیت عمر گردش��گران با رفتن به داخل 
این معادن ممکن است برای همیشه باطل شود.

گزارشی از معدن نمک سمنان
زیر سقف لرزان معدن نمک جوجه کباب می کنند! 

 گروه معدن: 
سه ش��نبه هفته گذش��ته، نشس��ت شورای 
معادن اس��تان س��منان در محل س��الن غدیر 
اس��تانداری این استان تشکیل شد و مهم ترین 
مش��کلات معدنکاران این استان مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
در این نشست درباره مسائل زیست محیطی 
معادن س��منان، درخواس��ت تعطیلی موقت و 
محاسبه حقوق دولتی تعدادی از معادن استان 

تصمیم گیری شد.
مش�کلات��� ب�ه� نبای�د� اس�تخراج�

زیست�محیطی�بینجامد
اس��تاندار سمنان در نشس��ت شورای معادن 
استان سمنان گفت: استخراج از معادن استان 
نباید باعث ایجاد مشکل برای اهالی روستاها و 

بروز مشکلات زیست محیطی شود.
علیرضا آش��ناگر افزود: در برداشت از معادن 
اس��تان باید پیوس��ت های مختلف مورد توجه 
قرار گیرد و توس��عه اقتصادی ب��دون توجه به 
رضایت مردم در مناطق ش��هری و روس��تایی 

مورد پذیرش نیست .
ب��ه گزارش ایرن��ا، وی خاطرنش��ان کرد: اگر 
اس��تخراج معدن باعث بروز مشکلات کم آبی یا 
دغدغه های دیگر برای روستاهای اطراف شود، 
براساس قانون و ارزیابی باید مانع ادامه فعالیت 

آنها شوند.
استاندار سمنان ادامه داد: حمایت از فعالان 
اقتصادی و معدنکاران همواره مورد تاکید است 
و با اج��رای طرح های مختلف اش��تغال آفرین 
می توان روند کاهش آمار بیکاری در اس��تان را 

سرعت بخشید.
آش��ناگر اضافه ک��رد: در اج��رای طرح های 
مختلف اقتصادی و اجتماعی، مطالبه های مردم 
باید م��ورد توجه قرار گی��رد و نباید در زمینه 
کش��ف و استخراج معدن مشکلاتی برای اهالی 

منطقه به وجود آید.

استاندار سمنان گفت: تمام تلاش مسئولان 
افزای��ش رف��اه و رف��ع  اس��تان در راس��تای 
دغدغه های مردم است و توسعه اقتصادی بدون 
 توج��ه به رضای��ت ش��هروندان بی معنا خواهد

 بود.
آش��ناگر تصریح کرد: اگر معدنی با مش��کل 
کم آبی روبه رو اس��ت و در کنار این معدن یک 
یا چند روس��تا قرار دارد در وهله نخس��ت باید 
تامین آب آش��امیدنی س��الم اهالی روستاهای 
منطق��ه موردنظ��ر باش��د و در گام دوم  ب��رای 
توسعه اقتصادی می توان اقدام هایی انجام  داد.

استاندار سمنان گفت: ظرفیت های  معدنی و 
اقتصادی استان برای رونق کسب و کار و ایجاد 
اش��تغال قابل توجه است که با تلاش مسئولان 

باید از این ظرفیت ها نهایت بهره را برد.
در این نشست درباره معادن واقع در منطقه 
اس��تحفاظی ه��وا و فض��ای جنوب س��منان، 
درخواس��ت تعطیلی موقت و محاس��به حقوق 
دولتی تعدادی از معادن اس��تان تصمیم گیری 

شد.
تعطیلی�۹واحد�معدنی�سمنان���

رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
استان سمنان نیز در نشست شورای معادن این 
اس��تان گفت: ۹واحد معدنی به دلیل مشکلات 
زیست محیطی، بر اساس مصوبه شورای معادن 

استان، به صورت موقت تعطیل شدند.
بهروز اس��ودی افزود: واحده��ای معدنی که 
به مسائل زیس��ت محیطی در اجرای طرح های 

مختل��ف در برداش��ت توجه نکنن��د، با نظارت 
 و پیگیری ه��ای مس��ئولان مرب��وط تعطی��ل 

می شوند.
وی خاطرنش��ان کرد: از فعالی��ت واحدهای 
معدنی که در کنار عرصه های طبیعی یا مناطق 
روس��تایی قرار دارند )در صورت بی توجهی به 
محیط، طبیعت و مش��کلاتی که ب��رای اهالی 
منطقه ب��ه وج��ود می آورند( ب��ا پیگیری های 
مس��تمر به منظ��ور جلوگی��ری از تخلف های 
احتمال��ی و ب��ا اقدام ه��ای مختل��ف ممانعت 

می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
س��منان ادامه داد: حمایت از واحدهای معدنی 
در شهرس��تان ها در چارچوب قانون ادامه دارد 
و دولت درصدد ش��کوفایی بخش های مختلف 

اقتصادی استان است . 
وی با اش��اره به ظرفیت های معدنی دامغان، 
گفت: این شهرستان با ۱۲۸معدن دارای پروانه 
بهره ب��رداری، ۴۸درص��د اش��تغال معادن کل 
اس��تان س��منان را دارد و افزون بر یک هزار و 

۸۰۰نفر در این بخش فعالیت می کنند.
اس��ودی گف��ت: ب��ا پیگی��ری ش��رکت آب 
منطقه ای سمنان، آب پایدار واحدهای تولیدی 
معدنی در مناطق طرود، داورزن و چهار موسی 
در ش��رق استان سمنان که دست کم۳۳لیتر بر 

ثانیه آب نیاز دارند، تامین می شود.
تلاش�برای�تامین�آب���

مدیرعام��ل ش��رکت آب منطقه ای اس��تان 

س��منان در نشست ش��ورای معادن این استان 
گفت: دولت برای رفع چالش کم آبی در تعدادی 
از مع��ادن ش��اهرود و میامی ب��ا برنامه ریزی و 

اقدام های وزارت نیرو در تلاش است.
ای��رج حیدری��ان اف��زود: پیگیری هایی برای 
تامی��ن ۱۳۳لیتر بر ثانیه آب در معادن ش��رق 
استان در دستور کار است که با برنامه ریزی های 

انجام شده، این میزان آب تامین می شود.
وی خاطرنشان کرد: براساس نامه نگاری های 
انجام ش��ده، وزارت نیرو دستور بررسی منطقه 
ب��رای تامین آب را داده که این اقدام برای رفع 
کم آبی در بخش معادن شرق استان به صورت 

کوتاه مدت خواهد بود.
مدیرعام��ل ش��رکت آب منطقه ای اس��تان 
سمنان ادامه داد: ۳۰میلیون لیتر بر ثانیه انتقال 
آب خزر به سمنان برای صنایع شهرستان های 
ش��رق اس��تان در نظر گرفته شده که با اجرای 
این طرح در بلندمدت برای رفع چالش کم آبی 
در بخ��ش صنع��ت و معدن ش��اهرود و میامی 

اقدام می شود.
حیدریان اضافه کرد: از ابتدای اجرای برنامه 
پنج ساله ششم توسعه تاکنون فقط ۲مورد برای 
تخصیص آب در بخش صنایع استان اقدام شد 

که طرح هایی از این نوع باید افزایش یابد.
وی تصری��ح ک��رد: رف��ع چال��ش کم آبی در 
بخش های مختلف اقتصادی اس��تان س��منان 
در دستور کار است و با برنامه ریزی، طرح های 

تامین آب در دست اجراست.
مدیرعام��ل ش��رکت آب منطقه ای س��منان 
گفت: این شرکت بر اساس اولویت  رونق کسب 
و کار، ب��ا تامین آب در خدمت بخش صنعت و 
معدن و فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران است. 

ظرفیت�های�مهم�اشتغال�آفرین���
فرمان��دار دامغان نیز در این نشس��ت افزود: 
یکی از ظرفیت های مهم اشتغال آفرین دامغان، 
معدن است که باید از این منابع اقتصادی برای 

توسعه کسب وکار بهره برد.
علی اصغ��ر مج��د خاطرنش��ان ک��رد: رف��ع 
مش��کلات زیرس��اختی از جمله برق در برخی 
معادن دامغان، مطالبه جدی معدنکاران اس��ت 
که در س��فر س��ال گذش��ته رئیس جمهوری، 

اعتبارهایی برای رفع این چالش مصوب شد.
فرماندار دامغ��ان اضافه کرد: هزار و ۹۰۰نفر 
در مع��ادن دامغان مش��غول به کار هس��تند و 
۲۶م��اده معدنی در ای��ن شهرس��تان تاکنون 

شناسایی شده است.
مج��د ادام��ه داد: براس��اس آم��ار ۷۱درصد 
معادن دامغان فعال هستند و از مجموع معادن 
این شهرس��تان، ۵۶م��ورد در بخش مرکزی و 

۷۶مورد در بخش امیرآباد قرار دارد.
وی اضاف��ه ک��رد: براس��اس آم��ار ۲۱درصد 
معادن دارای پروانه بهره برداری استان سمنان 
در دامغان وجود دارند و ظرفیت های اقتصادی 
و اشتغالزایی این بخش از اقتصاد دامغان برای 

توسعه کسب وکار بی نظیر است.
فرماندار دامغان گفت: از مجموع ۱۷۶معدن 
دارای پروانه اکتشاف اس��تان سمنان ۳۸مورد 

در دامغان است.
مج��د تصریح کرد: زغال س��نگ، طلا، مس و 
سرب در معادن دامغان ظرفیت اکتشاف دارند 
که با رفع مشکلات زیرس��اختی می توان برای 
توس��عه روزافزون این بخش در اس��تان اقدام 
کرد. گفتنی اس��ت، استان س��منان، ۴۰درصد 
گ��چ، ۶۰درصد نم��ک، ۹۵درصد سلس��تین، 
۹۵درصد زئولیت، ۱۵درصد س��ولفات س��دیم، 
۱۵درص��د زغال س��نگ و ۲۰درص��د کرومیت 
کش��ور را دارد و س��الانه نزدیک به ۱۶میلیون 
تن مواد معدنی در اس��تان اس��تخراج می شود. 
بیش از ۴۲نوع ماده معدنی از معادن س��منان 
استخراج می شود. این استان از لحاظ استخراج 
مواد معدنی، رتبه شش��م و در ش��اخص تعداد 

معادن، رتبه پنجم کشور را دارد.

سلامتی مردم 
محیط زیست، اولویت  و 

پرونده پسماند روی است
رئیس کل دادگس��تری اس��تان زنجان گفت: 
س��لامتی مردم و حفظ محیط زیست، مهم ترین 
اولویت مس��ئولان اس��تان در پیگی��ری پرونده 

پسماند روی است.
به گزارش ایرنا، اس��ماعیل صادقی نیارکی، در 
جلسه بررس��ی مشکلات پس��ماند روی زنجان، 
اظهار کرد: پیگیری های لازم برای تعیین تکلیف 
ای��ن پرونده و رفع نگرانی  مردم زنجان از س��وی 

مسئولان قضایی انجام می شود.
وی تاکید کرد: با توجه به حساس��یت موضوع، 
تلاش ب��رای رف��ع ابهام های زیس��ت محیطی و 
نگرانی مردم نس��بت به سلامت جامعه، باید این 

پرونده در کمترین زمان تعیین تکلیف شود.
صادق��ی نیارکی تصریح کرد: تمام مس��ئولان 
اس��تان، پیرو رأی دیوان عدالت اداری هستند و 
تعصبی برای صدور رأی به س��ود دولت نیس��ت 
بلکه هدف، کشف حقیقت و تعیین تکلیف است.
گفتنی است پس��ماند روی واحدهای تولیدی 
مس��تقر در ش��هرک صنعت��ی روی زنج��ان، در 
محوطه این شهرک انبار شده که سلامتی جامعه 
و محیط زیس��ت را تهدی��د می کند و بر اس��اس 
پیگیری ه��ا مقرر ب��ود این پس��ماندها به محل 
دائمی در روس��تای مرصع انتقال یابد که اکنون 
ب��ه دلیل اختلاف نظر دولت و بخش خصوصی بر 
سر مالکیت پسماندها، پرونده در مراجع قضایی 

رسیدگی می شود.
به گفته اس��تاندار زنجان، عواید حاصل از این 
پس��ماند در صورت تملک دولت به س��ود مردم 
تعیین تکلیف می شود و برای تکمیل پروژه های 

نیمه تمام استان هزینه خواهد شد.

باند سارقان سیم 
کابل های مخابراتی  و 

دشتی متلاشی شد
فرمانده انتظامی شهرس��تان دشتی گفت: باند 
س��ارقان س��یم و کابل های مخابراتی با کش��ف 

۱۲سرقت در این شهرستان متلاشی شد.
به گزارش ایرنا، س��رهنگ جهانبخش صیادی 
افزود: پس از وقوع چند سرقت در شهر خورموج 
مرکز شهرس��تان دش��تی، دس��تگیری سارق یا 
س��ارقان در دس��تور کار پلیس این شهرس��تان 
ق��رار گرفت. وی اف��زود: مام��وران کلانتری۱۱ 
فدک ش��هر خورموج با پی جویی های پلیس��ی و 
اطلاعاتی، یکی از متهمان را شناس��ایی و ضمن 
هماهنگی با مقام قضایی، وی را دس��تگیر کرد. 
صیادی با بیان اینکه این متهم دس��تگیر ش��ده 
سابقه دار اس��ت، افزود: س��ارق در بازجویی های 
پلی��س ۴نفر همدس��ت خ��ود و ۱نف��ر مالخر را 
معرف��ی کرد که ضمن دس��تگیری دیگر اعضای 
این باند از مخفیگاه آنها اموال سرقتی و مقداری 
س��یم مس و کاب��ل و اب��زارآلات برای س��رقت 

تجهیزات مخابرات کشف شد.

حل مشکل کارگران معدن 
زغال سنگ سرخس

فرمان��دار س��رخس گف��ت: مطالب��ات معوقه 
کارگ��ران مع��دن زغال س��نگ آق دربن��د ای��ن 
شهرستان در حال پیگیری است و مشکلات آنها 

به زودی برطرف می شود.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، محمدرضا 
رجبی مق��دم افزود: با پیگیری های انجام ش��ده، 
مش��کل کارگ��ران از س��وی س��رمایه گذاران و 

صاحبان معدن آق دربند حل خواهد شد.
وی گفت: مع��دن آق دربن��د متعلق به بخش 
خصوصی اس��ت و صاحبان معدن نتوانس��ته اند 
حقوق کارگران را به موقع پرداخت کنند که این 

امر باعث نارضایتی کارگران شده است.
رجب��ی مق��دم اف��زود: مطالبات معوق��ه این 
کارگران مربوط به ۴ یا ۵ماه از سال ۱۳۹۶ است 

که هنوز پرداخت نشده است.
وی گفت: معدن زغال سنگ آق دربند، کارگران 
متعه��د و باتجربه دارد ک��ه تاکنون به خوبی در 
این معدن کار کرده اند و مطالبات معوقه مربوط 

به تعداد اندکی از این کارگران است.
مع��دن زغال س��نگ آق دربن��د ب��ا مس��احت 
اکتش��افی  ذخی��ره  دارای  ۴۰کیلومترمرب��ع 
۱۲میلیون تن زغال س��نگ کک ش��و، حرارتی و 
تولید سالانه ۲۰هزار تن زغال سنگ است و برای 

۱۷۰نفر اشتغال ایجاد کرده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار ایلام خواس��تار 
فعال شدن ش��ورای هماهنگی معادن کوچک در این استان 
ش��د و گفت: با توجه به وجود معادن غنی غیر فلزی استان، 

این شورا باید ایجاد و راه اندازی شود. 
ب��ه گزارش ایرنا، حیدر نعمتی در نشس��ت با اعضای خانه 
مع��ادن ایلام اظهار ک��رد: معدن یک��ی از ظرفیت های ویژه 
اس��تان ایلام اس��ت که در زمینه کانی های غیر فلزی دارای 
ذخای��ر ارزش��مندی اس��ت. البته ب��ا توجه ب��ه بازدید گروه 
اقتصاد از اس��تان، کارشناس��ان اع��لام کردند ک��ه احتمال 
وج��ود کانی ه��ای فلزی در اس��تان صفر نیس��ت و رگه های 

زمین شناسی بررسی شده را صحت ادعای خود اعلام کردند. 
وی افزود: قرار ش��د پس از مذاکره و بررسی های انجام شده، 
ش��رکت ایمیدرو کار بررس��ی مطالعاتی و اکتشاف کانی های 
فلزی را در استان انجام دهد.  معاون استاندار ایلام ادامه داد: 
ایلام از نظر وجود کانی های غیر فلزی غنی است اما استفاده 
مطلوبی از کانی های غیر فلزی به دلیل خام فروش��ی نشد که 
نیازمند بررسی و سرمایه گذاری برای توسعه و استفاده بهینه 
از این کانی هاس��ت. نعمتی تاکید کرد: اکنون معادن زیادی 
شامل خاک، گچ، شن و ماسه و بیتومین در استان وجود دارد 
که نیازمند س��رمایه گذاری در این زمینه هستیم تا علاوه بر 

افزایش تولید، بتوانیم اش��تغال مناسبی در این بخش ایجاد 
کنیم. وی گفت: متاسفانه ایلام سال ها درگیر جنگ تحمیلی 
بود و سرمایه گذاری در بخش زیرساخت ها و توسعه ای استان 
انجام نشده اس��ت. اکنون پس از سال ها دولت با محدودیت 
بودجه ای روبه رو است اما اس��تان نیازمند سرمایه گذاری در 

بخش های مختلف است. 
معاون اقتصادی استاندار ایلام ادامه داد: خانه معدن استان 
باید با تشکیل شورای هماهنگی معادن کوچک، ظرفیت های 
بخش معدن را به فعالان این حوزه اطلاع رسانی کند تا بتوان 
ب��ا ق��درت از این ذخایر ارزش��مند بهره مند ش��د. نعمتی به 

فرصت مناسب بخشش ۱۰۰درصدی جرایم بیمه ای تا پایان 
مهر برای فعالان بخش معدن که بدهی خود را تسویه کنند، 
اش��اره کرد و گفت: ای��ن زمان بهترین فرص��ت برای بخش 
معادن است زیرا ممکن است دیگر هیچ وقت تکرار نشود. وی 
افزود: اکنون نیاز است بخش معدن استان با تکمیل ظرفیت، 
احیا و افزایش تولید، گامی اساس��ی در راستای تحقق شعار 
س��ال و رونق تولید ملی و ایجاد اش��تغال در اس��تان بردارد.  
وی یادآور ش��د: دولت نیز با اختصاص طرح هایی حامی این 
بخش هاست و می توان از طرح کارورزی، پرداخت حق بیمه 

کاراولی ها و یارانه دستمزد در این عرصه استفاده کرد. 

تشکیل شورای فعال سازی معادن کوچک در ایلام

تلاش برای تامین آب مورد نیاز معادن سمنان
در�نشست�شورای�معادن�استان�بررسی�شد
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پیشانیفلزسرخبلنداست

تج��اری  جن��گ  تاثی��ر 
چی��ن و امری��کا ب��ر میزان 
س��رمایه گذاری در صنای��ع 
امکان پذیر و  م��س جه��ان 
در همان ح��ال، کوتاه مدت 
اس��ت. البت��ه درب��اره مس 
به عن��وان فلزی اساس��ی و 

درواقع پیش��انی فلزات دریایی تحلیل  هایی وج��ود دارد اما آنچه این تحلیل ها 
را از هم جدا می کند دیدگاه تحلیلگران اس��ت که به دو جریان منفی و مثبت 
تقسیم می شود. آنهایی که نگاهی مثبت به آینده دارند، توسعه تولید و مصرف 
خودروهای برقی و همچنین توس��عه انرژی های نو را نقطه قوتی برای تقاضای 
فلز سرخ در دهه پیش رو می بینند، درواقع به باور این کارشناسان آینده صنعت 

مس در دستان این دو صنعت رو به رشد قرار دارد.
گروه��ی دیگر از تحلیلگران که نگاهی نه چندان خوش��بینانه به بازار جهانی 
مس دارند، با این اس��تدلال جن��گ تجاری بین دو ق��درت اقتصادی جهان را 
عام��ل کاهش س��رمایه گذاری در صنع��ت مس می دانند که چی��ن بزرگ ترین 
مصرف کنن��ده مس جهان اس��ت و چنانچه جنگ تجاری ب��ه کاهش تولیدات 
صنعتی چین بینجامد و ش��اخص مدیران خرید )پی ام آی( را متاثر کند، چنین 
اتفاقی برای بازار جهانی مس، مایوس کننده به ش��مار می آید. کاهش بهای مس 
از حدود 7هزار دلار در س��ال گذش��ته ب��ه حدود 6هزار دلار در س��ال جاری، 
ش��اهد خوبی برای تاثیرگ��ذاری جنگ تجاری بر تقاضای م��س و به دنبال آن 
کاهش بهاست و این کاهش بها در شرایطی اتفاق افتاده که بازار گاه با کسری 
عرضه روبه رو اس��ت. چنین رویه ای انگیزه س��رمایه داران را برای صرف سرمایه 
در پروژه های معدنی و خرید س��هام آنها کاهش می دهد. به ویژه اینکه بازگشت 
سرمایه در استخراج مس در بازه زمانی حدود 7 سال است و چنین زمانی برای 
س��رمایه دارانی که به دنبال سود سالانه هستند، چندان جذاب نیست و معادن 

موجود نیز گاهی از کاهش عیار کانی ها خبر می دهند.
اما درنهایت محرک اصلی بازار مس در سال های پیش رو دو صنعت خودروهای 

برقی و انرژی های نو هستند که مصرف مس در آنها بالاست.
در واقع جنگ تجاری، داس��تان امروز م��س و صنایع خودروهای الکتریکی و 
انرژی های نو، داس��تان فردای مس اس��ت. هرچند امروز از رونق مس به مقدار 
کمی کاسته شده اما همه تحلیلگران معتقدند بازار جهانی فلز سرخ در بلندمدت 
از اقب��ال برخوردار خواهد بود. براس��اس آماری که بلومبرگ چند ماه گذش��ته 
منتش��ر کرد، جهان در سال گذشته میلادی )2018( 13.4گیگاوات ساعت برق 
خورشیدی خریداری کرده است، این درحالی است که این رقم در سال 2017 
میلادی 6.1 گیگاوات ساعت بود. همچنین در سال گذشته در دو ایالت شِنزِن و 
شانگهای چین 165هزار خودرو برقی فروخته شد. این رقم از شمار خودروهای 
برقی که در س��ال گذشته در کش��ورهای نروژ و آلمان فروخته شده بیشتر بود. 

این رقم های رو به رشد حاکی از پیشانی بلند فلز سرخ در دهه پیش رو است.

یادداشت

اخبارکوتاه

عجله ترامپ برای اعلام توافق تجاری با ژاپن و هند

کشفیکگیاهعجیب»فلزربا«درفیلیپین

طرح: حسین  علیزادهبدون شرح

کارتونروز

سیاستهایاندونزیبرایسرمایهگذاریچیندرصنعتمسآیالیتیوم،طلایدنیایمدرنخواهدبود؟

پرویز امانیان 
 تحلیلگر بازار کالا

� به گزارش ایس��نا، دانش��مندان چینی یک ابرماده را کش��ف کرده اند 
که به س��بکی یک بادکنک اما به اس��تحکام فلز اس��ت. پژوهشگران موسسه 
س��رامیک شانگهای و آکادمی علوم چین اظهار کردند که این ماده کف مانند 
با ش��کل دهی لوله های کوچک گرافن به ش��کل یک س��اختار سلولی ساخته 
ش��ده که به اس��تواری الماس اس��ت. این ماده 207 براب��ر محکم تر از فولاد 
ب��وده و می توان��د وزن 40 هزار براب��ر خود را بدون خم ش��دن تحمل کند. 
انعطاف پذیری بالا همچنین به ماده یادشده اجازه می دهد تا به اندازه 5درصد 
اندازه اصلی فش��رده ش��ده و همچنان بتواند به شکل اصلی خود بازگردد. به 
گفته پژوهشگران، این ماده می تواند به عنوان کوسن در زیر جلیقه ضدگلوله 

یا حتی سپر جاذب شوک برای تانک ها مورد استفاده قرار بگیرد.
� ب��ه گزارش بی بی س��ی، افریقای جنوبی قانون��ی را تصویب کرده که 
براس��اس آن میزان سهم سیاه پوس��تان در مالکیت معادن این کشور افزایش 
پی��دا کرد. ش��رکت هایی که می خواهند مجوز اکتش��اف مع��دن بگیرند باید 
سیاه پوس��ت باش��ند، در حالی که براس��اس قانون جدید 30درصد مالکیت 
ش��رکت های ش��اغل در معادن باید سیاه پوست باش��ند؛ این رقم در گذشته 
26درصد بود. ش��رکت ها یکس��ال وقت دارند تا خودش��ان را با قانون جدید 
تطبی��ق دهند. به دنب��ال تصویب این قانون نرخ س��هام تع��دادی از معادن 

افریقای جنوبی کاهش پیدا کرد.
� به گزارش بی بی س��ی، عفو بین الملل بار دیگر بزرگ ترین شرکت های 
فناوری جهان مانند اپل، سامس��ونگ و سونی را متهم به کوتاهی در برخورد 
با پدیده کودکان کار کرده اس��ت. این س��ازمان حقوق بش��ری گفته که این 
ش��رکت ها ت��لاش کافی نکرده تا در محصولاتش از کبالتی اس��تفاده نش��ود 
که به وس��یله کودکان کار اس��تخراج شده اس��ت. معدن کبالتی که در کشور 
جمهوری دموکراتیک کنگو اس��ت، دس��ت کم 50درصد کبالت دنیا را تامین 
می کند و حدود 40هزار کودک در معادن مناطق جنوبی کنگو به کار گرفته 

شده اند. 
� ب��ه گزارش کامودیتیز، تقاضای فولاد جهان از رش��د 4.2درصدی در 
س��ال جاری میلادی به 1.۹درصد در س��ال آینده کاهش می یابد. در صورت 
ح��ذف چین از محاس��بات، تقاض��ا از 0.7درصد به 2.7درصد رش��د خواهد 
داش��ت. تقاضای محصولات فولادی ایران در سال جاری با افت 5.5درصدی 
از 1میلی��ون تن ب��ه 18.4۹ میلیون تن خواهد رس��ید که دلی��ل آن انتظار 
سقوط6.2 درصدی در تولید ناخالص داخلی ایران در سال جاری خورشیدی 

است. 

 گروه معدن: 
دول��ت ترامپ ت��لاش دارد پیش از پایان س��پتامبر 
توافق های تجاری محدودی را با ژاپن و هند اعلام کند 
تا در کشاکش ادامه جنگ با چین، پیروزی اندکی برای 

خود فراهم کند.
به گزارش ایس��نا، هدف از ای��ن توافق های کوچک، 
کمک ب��ه دونالد ترامپ، رئیس جمه��وری امریکا برای 
رفع نگرانی ها نس��بت به رویک��رد تجاری دولتش پیش 
از انتخابات س��ال آینده می��لادی )2020( و اثبات این 
موضوع به رای دهندگان است که وی به وعده مذاکرات 
تج��اری دوجانب��ه ب��ه نفع امری��کا عمل کرده اس��ت. 
ترامپ همچنین می خواهد نگرانی های کش��اورزانی که 
دست ش��ان از بازاره��ای خارجی مانن��د چین به دلیل 
جنگ تجاری رئیس جمهوری امریکا کوتاه ش��ده است 

را کم کند.
هر گونه توافقی ممکن اس��ت در روزهای آینده اعلام 
ش��ود. ترامپ در آیین��ی که روز جاری در هیوس��تون 
برگ��زار می ش��ود، در کنار نارندرا مودی، نخس��ت وزیر 
هند قرار می گیرد و پس از آن با ش��ینزو آبه، نخس��ت 
وزیر ژاپن در نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد 

دیدار می کند.
برخ��لاف پیمان های تجاری س��نتی، توافق هایی که 
مش��اوران ترامپ تدوین می کنند ب��ه چندین بخش یا 
محصول محدود خواهد ش��د و مذاکره کنندگان ترامپ 
با حفظ رویکرد معاملاتی ترامپ، به چندین بخش مهم 
مانند کش��اورزان متمرکز خواهند ش��د و عمده مسائل 

دیگر را کنار می گذارند.
دول��ت ترامپ، ژاپن را برای فراهم کردن دسترس��ی 
محص��ولات کش��اورزی امریکای��ی به بازار این کش��ور 
که با ش��رایط پیمان ش��راکت ترانس پس��یفیک وجود 
داش��ت، زیر فشار قرار داده اس��ت. ترامپ پس از اینکه 
به ریاست جمهوری رس��ید، امریکا را از پیمان یادشده 

خارج کرد.
همچنی��ن امریکا دول��ت هند را ب��رای فراهم کردن 
دسترسی بیشتر کش��اورزان در زمینه فروش کالاهایی 
مانند خوک و کاهش تعرفه روی محصولات الکترونیکی 

زیر فشار قرار داده است.

تلاش برای بس��تن قراردادهای محدود در ش��رایطی 
انجام می ش��ود که دولت ترامپ تلاش می کند پیروزی 
بزرگ��ی در عرصه تجارت به دس��ت آورد. کاخ س��فید 
تغییرات کوچکی در توافق تجاری با کره جنوبی داشته 
که به امری��کا اجازه داده خودروهای بیش��تری به این 
کش��ور صادر کند و در حالی که دولت امریکا تغییرات 
قابل توجهی در توافق تجارت آزاد امریکای شمالی انجام 
داده اس��ت، این توافق هنوز از سوی کنگره تایید نشده 

است.
جنگ تجاری ترامپ با چین ادامه دارد و اختلاف های 
عمده  پیش از رس��یدن ب��ه توافق به ق��وت خود باقی 
مانده اند. رئیس جمهوری امریکا واردات کالاهای چینی 
ب��ه ارزش 360میلیارد دلار را ه��دف تعرفه قرار داده و 
قصد دارد تا پایان س��ال تعرفه بیش��تری روی واردات 
آنها وضع کند. این تعرفه ها چین را به پای میز مذاکره 
کشانده اما دو دولت بر سر تغییرات شیوه های اقتصادی 
پکن و دسترسی محصولات کشاورزی امریکایی به بازار 

چین که ترامپ خواهان آن است، اختلاف دارند.
تنش ه��ا میان چی��ن و امریکا در هفته ه��ای اخیر تا 
ح��دودی کاهش پیدا کرده و ده ها مق��ام دولتی چین 

قرار اس��ت روزهای پنج ش��نبه و جمعه برای مذاکره به 
واشنگتن بروند تا زمینه را برای دیدار مقامات عالی رتبه 

در اوایل اکتبر فراهم کنند.
اما ترامپ در مذاکرات تجاری غیرقابل پیش بینی بوده 
و معلوم نیست توافقی حاصل شود. درحالی که ترامپ با 
چین و کش��ورهای دیگر جنگ تجاری برپا کرده است، 
دولت هایی مانند ژاپن، کانادا، اتحادیه اروپا و اس��ترالیا 
توافق های تجارت آزاد داشته اند که شامل امریکا نبوده 
و از نظر رقابت به ضرر شرکت های امریکایی بوده است.

این پیمان ها ش��امل ش��راکت ترانس پسیفیک است 
که تعرفه های ژاپن روی ش��ماری از کالاهای کشاورزی 
ازجمله گوش��ت گاو و لبنی��ات را پایین خواهد آورد. از 
آنجا که ترامپ از این توافق خارج شده است، ژاپن این 
توافق را با 10 عضو دیگر تصویب کرده و به محصولات 
استرالیا، نیوزیلند، کانادا و مکزیک دسترسی بهتری به 

ژاپن نسبت به تولیدکنندگان امریکایی داده است.
جزئیات توافق ترامپ با ژاپن اعلام نش��ده اس��ت اما 
منابع آگاه از مذاکرات اظهار کرده اند، امریکا دسترسی 
بیش��تری برای محصولاتی مانند گوش��ت گاو، خوک، 
گن��دم و... تضمین کرده اس��ت و در مقابل، تعرفه های 

خ��ود روی کالاهای صنعتی ژاپنی مانند ماش��ین آلات 
را کاه��ش خواهد داد. ژاپن در ص��دد دریافت تضمین 
کتبی اس��ت که ترامپ روی خودروه��ای ژاپنی تعرفه 
وضع نخواهد کرد اما معلوم نیس��ت دولت امریکا با این 

درخواست موافقت کند.
بر اساس گزارش نیویورک تایمز، لری کودلاو، مشاور 
اقتصادی ترامپ در اتاق بازرگانی امریکا به سران تجاری 
امریکایی و ژاپنی گفته که امریکا در آس��تانه پیشرفت 
بزرگ با ژاپن و تصویب توافق تجاری امریکای ش��مالی 
و احتم��ال زیاد مذاکرات با اروپاس��ت. وی گفت: توافق 
با ژاپن باعث پیش��برد تجارت دیجیتالی و الکترونیکی 

خواهد شد.
دول��ت امریکا مش��تاق اس��ت مدعی این باش��د که 
از پیمان ش��راکت ترانس پس��یفیک بدون پیوس��تن به 
آن س��ود برده اس��ت. با این حال توافق امریکا با ژاپن 
شامل بخش های بسیاری که در این پیمان وجود دارد، 

نمی شود.
تواف��ق تجاری احتمالی ب��ا هند نیز بس��یار محدود 
خواهد بود. ماه ها پ��س از اینکه مذاکرات تجاری میان 
هند و امریکا شکس��ت خورد، دوکشور تلاش می کنند 
پیش از دیدارهای مودی در سازمان ملل متحد توافقی 

را منعقد کنند.
منابع آگاه از این مذاکرات اظهار کرده اند که مذاکرات 
روان بوده اس��ت اما به نظر می رس��ید هند پیش از این 
تمایل داشت بخش��ی از محدودیت ها روی محصولات 
کش��اورزی امریکایی را حذف کند و تعرفه 20درصدی 
روی کالاه��ای الکترونیکی را ب��ه حداکثر 5000روپیه 
ی��ا حدود 70دلار محدود کند. این امر به ش��رکت های 
امریکای��ی مانند اپل که آیف��ون ایکس را به نرخ حدود 
600دلار در امری��کا می فروش��د ام��ا در هن��د بیش از 

800دلار عرضه می کند، کمک خواهد کرد.
در مقاب��ل، هند تلاش خواهد ک��رد از امتیاز تجاری 
وی��ژه کش��ورهای در ح��ال توس��عه که پی��ش از این 
برخ��وردار بود اما ترام��پ آن را در اواخر مه )اواس��ط 
خرداد( لغو کرد، دوباره برخوردار شود. این امتیاز اجازه 
داده ب��ود میلیارده��ا دلار از محص��ولات هندی بدون 

پرداخت تعرفه به امریکا وارد شوند.

دولت اندونزی ب��ا اعمال ممنوعیت 
صادرات کنس��انتره مس و بوکس��یت، 
ش��رکت های چینی را تشویق می کند 
تا میلیاردها دلار سرمایه گذاری جدید 
در واحدهای ذوب و فرآوری مس این 

کشور انجام دهند.
به گ��زارش مس پرس و ب��ه نقل از 
مت��ال بولتن، وزی��ر هماهنگ��ی امور 
دریای��ی اندونزی گف��ت: انجام معامله 
با چین »س��اده« است، زیرا این کشور 
مایل اس��ت هر درخواس��تی از طرف 

دولت اندونزی را برآورده کند.
وی افزود: مهم ترین مساله این است 
که چگونه اندون��زی می تواند از منافع 
ملی خود و نه منش��أ س��رمایه گذاری 
پیش بینی  اندون��زی  کن��د.  محافظت 
می کن��د ممنوعیت صادرات تا س��ال 
2024می��لادی )1403 خورش��یدی( 
حدود 20میلیارد دلار س��رمایه گذاری 
ت��ازه برای پروژه های مرتبط با نیکل و 

سایر پروژه های مرتبط جذب کند. 
ای��ن  از  خ��ارج  ش��رکت  چندی��ن 
چین��ی  ش��رکت  ازجمل��ه  کش��ور 
پی تی واله  و  تینگش��ان هُلدینگ گروپ 
متعلق به اندونزی که یک شرکت تابع 
از غ��ول معدنی برزیل اس��ت، در حال 
ساخت کارخانه های باتری در اندونزی 

هس��تند. س��رمایه گذاری انجام ش��ده 
تاکن��ون ح��دود ۹میلی��ارد دلار بوده 

است.
در ماه گذش��ته میلادی، اندونزی با 
لغو ممنوعیت صادرات سنگ نیکل به 
مدت دو س��ال، ش��وک بزرگی بر بازار 
فلزات وارد کرد.  ای��ن اقدام به منظور 
وادار ک��ردن ش��رکت های معدن��ی به 
به منظ��ور  ذوب  واحده��ای  س��اخت 
ف��رآوری س��نگ معدن��ی و اس��تفاده 
از آنه��ا در صنای��ع ف��ولاد ضدزن��گ 
انجام ش��ده  ی��ون  لیتی��وم  بات��ری  و 
اس��ت. اکنون دولت در ح��ال مطالعه 
بوکس��یت،  صادرات  محدودیت ه��ای 
آسفالت و کنس��انتره های مس مطابق 
برای  رئیس جمه��وری  تلاش ه��ای  با 
تبدی��ل کش��ور به یک منطق��ه اصلی 

فرآورده های معدنی است.
وزیر هماهنگی امور دریایی اندونزی 

همچنین افزود: به تازگی مشخص شده 
اس��ت، می ت��وان از آس��فالت به عنوان 
پیشرانه موشک استفاده کرد. ازاین رو، 
چ��را باید مواد اولیه را صادر کرد؟ چرا 
صنایع پایین دس��ت در داخل کش��ور 
موجود نیست؟ وی در یک گردهمایی 
در جاکارت��ا گفت، پرس��ش اصلی این 
است که این فناوری را از کجا می توان 
فراهم کرد؟ بازهم به س��ادگی می توان 

از چین به آن دست یافت.
سرمایه گذاری های چین در اندونزی 
در دوره نخس��ت دول��ت فعل��ی ب��ه 
میزان قابل توجه��ی افزایش یافت که 
درنتیجه آن احساس��ات ضد چینی در 
بزرگ ترین اقتصاد جنوب ش��رق آسیا 
افزایش پیدا ک��رد. اما وی عقیده دارد 
تا زمانی که ش��رکت ها فناوری جدید 
که س��ازگار با محیط زیست هستند را 
به این کش��ور بیاورند و به افراد محلی 
آن را آم��وزش دهند، مهم نیس��ت که 
مناب��ع س��رمایه گذاری از چ��ه محلی 

تامین می شود.
وزی��ر اندونزی بیان ک��رد: برخی از 
مردم می گوین��د وی یک عامل چینی 
است، برخی دیگر می گویند وی سفیر 
افتخاری چین است، اما این صحبت ها 

اهمیتی ندارد.

ش��اید بت��وان باتری ه��ا را ازجمله وس��ایل 
فناوران��ه ای دانس��ت ک��ه در س��ال های اخیر، 
دس��ت کم پا به پ��ای فناوری دیجیتال رش��د 
نکرده ان��د. همچنان تمام ش��دن ش��ارژ باتری 
گوش��ی هوش��مند، ازجمله مشکلاتی است که 
می توان��د در روز برای ما پی��ش آید. همچنان 
بزرگ تری��ن مانع ما در اس��تفاده  گس��ترده از 
خودروه��ای الکتریک��ی، مس��ئله  محدودی��ت 
باتری ه��ا در ذخی��ره  ان��رژی اس��ت. در ضمن 
باتری ه��ا هن��وز بس��یار حجی��م، س��نگین و 
گران قیمت هستند. بنابراین در سال های آینده، 
مسابقه  ش��رکت ها بر سر س��اختن باتری های 
بهتر، ارزان تر و قدرتمندتر خواهد بود. شرکت ها 
در حال رقابت برای یافتن راه های بهتر ذخیره  
ان��رژی هس��تند، تا م��ا در هر زم��ان، مکان و 
به ه��ر میزان ب��ه انرژی الکتریکی دسترس��ی 
داش��ته باش��یم. ما فقط زمانی متوجه باتری ها 
می ش��ویم ک��ه در حال تمام ش��دن هس��تند. 
رنگ آیکون ها قرمز ش��ده و پیام های هشدار به 
نمایش درآمده است. تمام شدن باتری نفرینی 
است که دس��تگاه های قابل حمل امروزی بر ما 
ن��ازل کرده اند. به گزارش برن��ا، همه  ما هر روز 
به گونه ای با این اتفاق ش��وم دس��ت وپنجه نرم 
می کنیم، اما حقیقت این اس��ت که این مساله 
فق��ط ب��ه لپ تاپ ها و گوش��ی های هوش��مند 
محدود نمی شود. وقتی صحبت از انرژی باشد، 
می بینیم که هنوز در حال درجا زدن هس��تیم. 

خودروه��ای الکتریک��ی با آن س��رعت دلخواه 
پیشرفت نمی کنند. چون روشی ارزان و پربازده 
برای تامین انرژی م��ورد نیاز این خودروها که  
توانایی طی چندصد کیلومتر مسافت را به آنها 
بدهد وجود ندارد. با اینکه گام های بلندی برای 
استفاده از انرژی باد، موج دریا و خورشید برای 
تولید برق پاک برداش��ته شده، اما فناوری های 
مورد اس��تفاده برای ذخیره  الکتریس��یته، چند 
مرحله عقب تر هس��تند. ش��رکت ها و دولت ها 
میلیارده��ا دلار را در بهبود فناوری های کنونی 
ساخت باتری سرمایه گذاری کرده و تا حدودی 
هم موفق بوده اند. پیشرفته ترین فناوری ذخیره  
انرژی را می توان همین الان در جیب شما و 2 
میلیارد انسان دیگر در سراسر جهان پیدا کرد. 
باتری های لیتیوم یونی که در بیشتر گوشی های 
هوش��مند امروزی به کار رفت��ه، در اوایل دهه  
1۹۹0 میلادی و از خاکس��تر فناوری در حال 
مرگ نوارهای کاست به جهان آمدند.  به گفته  
جف چمبرلین از »آزمایش��گاه ملی آرگون« در 
ش��یکاگو، ظهور لوح های فشرده، شرکت ژاپنی 
»س��ونی« را بر آن داش��ت تا استفاده  جدیدی 
ب��رای تجهی��زات تولید نوار کاس��ت  خود پیدا 
کند. آنها به جای پوش��اندن نوارها با فیلم های 
مغناطیسی که می توانس��تند داده ها را ذخیره 
کنند، آنها را با لایه های چسبناک یک الکترود 
که می توانست انرژی الکتریکی را ذخیره کند، 

پوشاندند.

پژوهش��گران یک گونه عجیبی از گیاهان 
را کشف کرده اند که توانایی بالایی در جذب 

و تجمع فلز دارد.
به گ��زارش مهر، پژوهش��گران دانش��گاه 
فیلیپی��ن موف��ق ب��ه کش��ف ی��ک گون��ه 
جدید گیاهی ش��ده اند که دارای اس��تعداد 
ش��گفت آوری در جذب و تجمع فلز سنگین 
نی��کل در بافت های خود اس��ت، بدون آنکه 

کوچک ترین آسیبی ببیند.
این گیاه با نام علمی رینورِآ نیکولیفرا که 
در بخش های غرب��ی جزیره لوزون فیلیپین 
)مش��هور به آلودگی خاک ب��ا نیکل( یافت 
ش��ده، قادر اس��ت فل��ز نیکل را ت��ا حدود 
18000 پی پ��ی ام )قس��مت در میلیون( در 
اندام های هوایی خود جذب و نگهداری کند 
که ای��ن مقدار حدود 100 ت��ا 1000 برابر 

سایر گونه های گیاهی شناخته شده است.
توانای��ی تجمع نی��کل خصوصیت نادری 
اس��ت که فقط در 0.5 تا 1درصد از گیاهان 
بومی مناط��ق دارای خاک آل��وده به نیکل 

وجود دارد.
در جهان نیز فق��ط 450 گونه دارای این 
توانایی هس��تند و با توجه ب��ه وجود حدود 
300هزار گونه گیاهی آون��ددار، این مقدار 

درصد بسیار کمی را تشکیل می دهد.
ش��ناخت این گونه گیاهی می تواند کمک 
موثری به رشد روش »گیاه پالایی« کند که 
در آن با اس��تفاده از گیاهان »فراتجمع گر« 
می ت��وان فل��زات س��نگینی مانن��د نیکل، 
کادمی��وم، س��رب و... را از خاک های آلوده 

حذف کرد.
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